
5noviny občanů
města Poličky a okolí
květen 2021, ročník 19 (94)

pokračování na str. 9

V  sobotu 8. května si připomeneme 
76. výročí konce 2. světové války. I v letoš-
ním roce starosta města Poličky Jaroslav 
Martinů společně s místostarostou Pavlem 
Štefkou položí květiny na několika místech 
připomínajících válečné události a  oběti. 
V tento den se tradičně koná vzpomínkové 
setkání k uctění památky obětem 2. světové 
války na Centrálním hřbitově v Poličce. To se 
zde uskuteční od 13:30 hod. (při dodržení 
všech nutných hygienických opatření).

Město Polička

Vzpomínka
na květen 1945

Představení projektu využití bývalého areálu Ponasu
V pondělí 19. dubna proběhla v malém 

sále Tylova domu prezentace projektu bý-
valého objektu fi rmy KOH-I-NOOR Ponas, 
s. r. o. na ulici Starohradská v Poličce. De-
baty se zúčastnili zástupci vedení města, 
poličští zastupitelé, zástupci místních ob-
čanů a podnikatelů. Záměry a plány před-
stavili Ing. Vlastislav Bříza, který je stále 
majitelem objektu a zástupce developera 
– Mgr. Jindřich Kukačka, který přestavil 
studii záměru „Retail park Polička“. Dota-
zy přítomných zodpovídal také zástupce 
společnosti Billa a autor architektonické-
ho návrhu. 

V úvodním slově představil Ing. Bříza 
své záměry a cíle v Poličce, a to pokra-
čovat a pracovat v našem městě, přitáh-
nout do Poličky moderní výrobu s přida-
nou hodnotou. Nutno zdůraznit, že pro 
Poličku je velmi významný i  fakt, že fi r-
ma KOH-I-NOOR Ponas, s. r. o. zakoupila 
a  využívá objekt bývalé fi rmy Milacron 
v průmyslové zóně města. 

Mgr. Kukačka představil projekt no-
vého objektu a  projektu Retail park. 
Skupina KPD Group, s. r. o., resp. její ma
nagement vybudoval doposud více než 
20 větších i  menších nákupních center 
v  České republice. Skupina doprovází 
při expanzi takové řetězce, jako je Pen-
ny Market, BILLA, nově LIDL. Nabídka 
potravinářského sortimentu v  samoob-

služných obchodních domech je doplňo-
vána nabídkou nepotravinářského zboží. 
Všechny objekty jsou přízemní, společ-
nost nerealizuje parkoviště na střeše ani 
podzemní garáže, parkoviště se nalézají 
přímo proti vstupu do obchodů. Snahou 
je realizovat nízkonákladové designové 
provedení, a  jít cestou moderních tech-
nologií vytápění a chlazení, tzn. tepelný-
mi čerpadly, a hlavně kvalitním zateple-
ním objektu. 

Koncept a  motto projektu „Retail 
park“ – funkce pro každý den, každo-
denní rodinný nákup. Společnost chce 
v  Poličce postavit moderní obchodní 
centrum, které zahrnuje několik obcho-
dů, nová parkovací místa a velký důraz 
klade na zeleň. Téma zeleň je zásadní, 
zástupci společnosti chtějí při výběru 
rostlin a stromů využít pomoc a zkuše-
nost místních zahradníků pro doporu-
čení rostlin, kterým se v našich podmín-
kách daří a patří do této oblasti. Kromě 
parkoviště pro zákazníky (kapacita cca 
75 parkovacích míst) se počítá také 
s  parkovištěm pro veřejnost a  obyva-
tele přilehlého sídliště, které zahrnuje 
29 parkovacích míst. Tato parkovací plo-
cha bude nabídnuta do majetku a správy 
města Poličky. 

Stavbě nového objektu bude předchá-
zet úplná demolice současné zástavby 

bývalého objektu fi rmy. Jaký je časový 
rámec? Pokud vše půjde dle předpo-
kladů a plánu, chce developerská fi rma 
slavnostně otevřít nové obchodní cent-
rum na konci roku 2022. 

Hosté po úvodním představení pro-
jektu zodpovídali četné dotazy přítom-
ných, týkající se např. pravidel parkování, 
vzhledu celého objektu, zeleně. Diskuto-
vána byla i  pravidla zásobování. Město 
bude mít možnost vyjádřit své podmínky 
například i k vhodnému času zásobování. 

Starosta Jaroslav Martinů opakovaně 
zdůraznil a ocenil vstřícnost současného 
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přijatá na 6. schůzi 
Rady města Poličky 
dne 22. března 2021

RM schvaluje uzavření dodatku č. 2 ke 
smlouvě o dílo na zpracování studie úprav pro-
vozního a dispozičního řešení bazénu vč. návr-
hu přístavby v  rámci dokončení rekonstrukce 
bazénu se společností APOLO CZ s. r. o., se 
sídlem Polička.

RM schvaluje uzavření dohody o  přípoloži sítě 
elektronických komunikací v  rámci akce „Osvětle-
ní komunikací mezi ul. Starohradská a  Heyduko-
va v Poličce“ se společností PODA a. s., se sídlem
Ostrava.

RM schvaluje doplatek roční odměny za 
rok 2020 řediteli příspěvkové organizace DPS 
„Penzion“ Polička.

RM schvaluje účetní závěrku za rok 2020 
příspěvkové organizace DPS „Penzion“ Polička. 

RM schvaluje metodický pokyn pro přidělo-
vání a užívání sociálních bytů na adrese Polička, 
Hegerova 374, vzor žádosti o přidělení sociální-
ho bytu a vzor smlouvy o nájmu. 

RM schvaluje uzavření smlouvy o  poskyt-
nutí dotace na podporu sociálních služeb pro 
příspěvkovou organizaci DPS „Penzion“ Polička 
s Pardubickým krajem.

RM schvaluje doplatek roční odměny za rok 
2020 ředitelům vybraných příspěvkových orga-
nizací na úseku kultury v závislosti na režimu 
provozu těchto zařízení v roce 2020. 

RM jmenuje s účinností od 1. 4. 2021 ředi-
telkou Mateřské školy Rozmarýnek Polička paní 
Blanku Faltýnkovou. 

RM schvaluje uzavření dohody o  stano-
vení rozsahu a  ceně činností pro rok 2021 
včetně ceníku služeb a výkonů pro rok 2021 
s T. E. S. s. r. o. se sídlem Polička, dle důvo-
dové zprávy. 

RM schvaluje uzavření dodatku č. 2 ke 
smlouvě o  provozování turistického informač-
ního centra města Poličky s KOTOUR – INFO 
s. r. o, se sídlem Polička, dle důvodové zprávy.

RM schvaluje uzavření příkazní smlouvy na 
veřejnou zakázku „Základní škola Na Lukách 
Polička – vzduchotechnika“ a  „Rekonstrukce 
sociálního zařízení – ZŠ Na Lukách“ – zajištění 
služeb autorského dozoru s vybraným dodava-
telem APOLO CZ s. r. o. 

RM rozhoduje o výběru dodavatele zadáva-
cího řízení k  veřejné zakázce „Základní škola 
Na Lukách Polička – vzduchotechnika“ a „Re-
konstrukce sociálního zařízení – ZŠ Na Lukách“ 
– zajištění služeb technického dozoru investora 
takto: vybraným dodavatelem je fi rma ŠAFÁŘ 
CZ s. r. o., se sídlem Polička.

RM rozhoduje o výběru dodavatele zadáva-
cího řízení k  veřejné zakázce „Základní škola 
Na Lukách Polička – vzduchotechnika“ a „Re-
konstrukce sociálního zařízení – ZŠ Na Lukách“ 
takto: vybraným dodavatelem je fi rma Tojapa 
s. r. o., se sídlem Brno.

RM rozhoduje o výběru dodavatele zadávací-
ho řízení k veřejné zakázce „Restaurování omí-
tek a barevných vrstev štukové výzdoby ve ves-
tibulu II. NP radnice v Poličce“ takto: vybraným 
dodavatelem je „Společnost Magdalena Slaví-
ková a Jana Waisserová“, se sídlem Zahořany.

RM rozhoduje o výběru dodavatele zadáva-
cího řízení k veřejné zakázce „Městské hradby 
v Poličce, části úseků SO 21 a SO 22 – stavební 
úpravy“ takto: vybraným dodavatelem je fi rma 
GEOGARD s. r. o., se sídlem Chrudim.

RM schvaluje záměr prodeje pozemku p. č. 
992/2 o výměře 711 m2 v k. ú. Předměstí. 

Usnesení
přijatá na 7. schůzi 
Rady města Poličky 
dne 12. dubna 2021

RM schvaluje smlouvu o dílo na zpracování projek-
tové dokumentace pro společné územní a  stavební 
řízení akce „Městské bydlení Polička“ se společností 
Apropos Architects s. r. o., se sídlem Chrudim.

RM schvaluje dohodu o  přípoloži sítě elektro-
nických komunikací v  rámci akce „Rekonstrukce ul. 
Otakarova a  Václavská v  Poličce“ se společností
PODA a. s.

RM schvaluje uzavření smlouvy č. 829/C1/2021 
o poskytnutí fi nančních prostředků z rozpočtu  Stát-
ního fondu dopravní infrastruktury na rok 2021 na 
akci „Cyklostezka k  Masokombinátu v  Poličce“ se 
Státním fondem dopravní infrastruktury. 

RM jmenuje komisi pro otevírání obálek s nabíd-
kami, hodnotící komisi a náhradníky komise na akci 
„Trafostanice u plaveckého bazénu v Poličce“.

RM pověřuje PhDr. Davida Junka řízením příspěv-
kové organizace Městské muzeum a galerie Polička 
od 1. 11. 2021 do 31. 12. 2021. 

RM doporučuje ZM určit ke dni 1. 5. 2021 členy 
Osadního výboru Lezník dle důvodové zprávy ve 
složení: Kateřina Boštíková, Jaromír Brázda, Ladislav 
Kučera, Josef Kvapil, Jakub Pavliš, Jiří Škorpík, Luboš 
Vacek.

RM schvaluje smlouvu o  poskytnutí účelové do-
tace z  rozpočtu města Poličky č. 022/2021 na ná-
kup antigenních testů ve výši 40 tis. Kč s Divadelním 
spolkem TYL POLIČKA. 

RM schvaluje zvýšení nájemného za pronájem 
pozemků ve vlastnictví města Poličky u  nájemních 
smluv uzavřených před 1. 1. 2020 ze 3 Kč/m2 a rok 
na 5 Kč/m2 a rok, a to v souladu s platným ceníkem 
schváleným Radou města Poličky dne 2. 12. 2019 
usnesením č. 498. 

RM jmenuje členy komise pro otevírání obálek 
s nabídkami, pro posouzení a hodnocení nabídek na 
veřejnou zakázku „Masarykova ZŠ Polička – výměna 
střechy pavilon“.

RM doporučuje ZM schválit záměr pořízení požár-
ního dopravního vozidla pro jednotku SDH Polička 
v roce 2022.

RM schvaluje poskytnutí mimořádné odměny paní 
Zdeňce Procházkové, která 31. 3. 2021 skončila ve 
funkci ředitelky Mateřské školy Rozmarýnek Polička, 
dle důvodové zprávy. 

SCHVÁLENÉ DOTACE
RM schvaluje poskytnutí dotací a uzavření veřej-

noprávních smluv o  poskytnutí dotací dle vzorové 
smlouvy schválené ZM dne 10. 12. 2020 usnesením 
č. 15, a to pro:

- Česká tábornická unie – T. O. PEKLO Polička ve 
výši 8 500 Kč na setkání se skauty, nákup materiálu 
na údržbu srubu.

- Dětský domov Polička ve výši 10 000 Kč na letní 
dětský tábor v Budislavi

- Svárava s. r. o., se sídlem Sádek ve výši 10 000 Kč 
na jezdecké tábory

- Tomáš Hořínek ve výši 6 000 Kč na zahájení 
prázdnin na koupališti v Poličce

- Adam Smolek Polička ve výši 20 000 Kč na 
6. ročník kulturní akce SkARTovačka

- Speciální mateřská škola a základní škola Polička 
ve výši 20 000 Kč na benefi ční koncert pro Speciální 
mateřskou školu a základní školu Polička

- KONTAKT Ústí nad Orlicí o. p. s. ve výši 2 000 
Kč na zajištění provozu Linky důvěry Ústí nad Orlicí

- Plavecký oddíl Orka Polička, z. s. ve výši 4 584 
Kč na činnost – startovné na závody, cestovné, uby-
tování, užívání plaveckého bazénu, pojištění spolku, 
členské příspěvky

- ÚAMK - AMK Polička ve výši 6 548 Kč na činnost 
mládežnického družstva motokrosařů a  6 548 Kč 
na uspořádání motokrosových závodů v areálu Pod 
kopcem

- Vodácký spolek Neptun Polička ve výši13 098 Kč 
na zajištění sportovního vyžití dětí a mládeže spolku, 
úhrady pronájmů bazénu a pořízení sportovního vy-
bavení pro provozování vodáckého sportu

- Zdeněk Červený Polička ve výši 13 097 Kč na 
Mistrovství ČR v atletice, Mistrovství Evropy v atleti-
ce, regionální a krajská mistrovství

- Canis z. s., Ústup, Olešnice na Moravě, ve výši 
6 000 Kč na poskytování canisterapie ve speciální MŠ 
a ZŠ, v zařízení Domov na zámku Bystré a na parcovi-
štích v Poličce a v Domově důchodců v Poličce

- Miloslav Zezula Polička ve výši 8 000 Kč na Běh 
naděje

- Rodinné centrum Podané srdce z. s. Polička ve 
výši 5 000 Kč na činnost centra pro děti s poruchou 
autistického spektra a jejich rodiny

- Rodinné Integrační Centrum z. s. Pardubice ve 
výši 3 000 Kč na službu raná péče pro rodiny s dětmi 
s  poruchami autistického spektra, s  poruchami ko-
munikace a sociální interakce a 3 000 Kč na službu 
sociální rehabilitace pro osoby s poruchami autistic-
kého spektra

- Rytmus Východní Čechy, o. p. s. Chrudim ve výši 
3 000 Kč na službu sociální rehabilitace

RM schvaluje dodavatele akce „Výměna sví-
tidel veřejného osvětlení v Poličce – 3. etapa“ 
společnost Osvětlení a  energetické systémy 
a. s., se sídlem Praha. 

RM schvaluje ukončení smlouvy o  zajištění 
odchytu a následné péče o toulavá a opuště-
ná zvířata s panem Oldřichem Zapletalem, se 
sídlem Polička, ze dne 18. 6. 2019 dohodou ke 
dni 31. 3. 2021.

RM schvaluje uzavření smlouvy o  zajištění 
odchytu a následné péče o toulavá a opuštěná 
zvířata s paní Alenou Zapletalovou, se sídlem 
Polička, od 1. 4. 2021. 
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- SPMP ČR pobočný spolek Polička ve výši 20 000 
Kč na hipoterapii pro postižené děti, včetně nákladů 
na dopravu

- Svaz postižených civilizačními chorobami v ČR, z. s., 
základní organizace kardio Svitavy ve výši 15 000 Kč na 
dopravu členů na akce, vstupné do historických a turis-
tických objektů, spolupráci s klubem seniorů, uspořádá-
ní výletu pro těžce chodící a aktivní bývalé členy

- AEROKLUB POLIČKA z. s. se sídlem Polička ve 
výši 7 000 Kč na nákup prvků vytyčení ukazatele 
směru větru (WDI) ze stálokontrastního materiálu

- Český svaz chovatelů, z. s., Základní organizace 
Polička ve výši 10 000 Kč na výstavbu nového oplo-
cení (betonové panely) mezi částí chovatelského are-
álu a chatovou oblastí

- Klub českých turistů Jiřího Gutha-Jarkovského 
Polička ve výši 2 000 Kč na pořádání turistické akce 
„Svrateckou hornatinou k rozhledně Horní les“

- Myslivecký spolek Polička ve výši 5 000 Kč na 
údržbu, opravy, výrobu hnízdních budek pro vodní 
ptactvo, výrobu zásypů a  rohatin pro koroptve, vý-
robu slanisek pro podávání minerálních solí zvěři, 
nákup obilí a minerálních solí pro přikrmování zvěře

- Opuštěné kočky Polička, z. s. ve výši 3 000 Kč na 
péči o opuštěné kočky

- Vít Mořkovský Široký Důl ve výši 10 000 Kč na 
přípravu, trénink a zajištění techniky na Plachtařské 
mistrovství Evropy juniorů v Litvě 2021

RM neschvaluje poskytnutí dotací pro:
- Up z. s., se sídlem Morašice ve výši 20 000 Kč 

na uspořádání benefi čního festivalu Hudba pomáhá
- Rodinné Integrační Centrum z. s., se sídlem Par-

dubice, IČO 27026728, ve výši 5 000 Kč na projekt 
sociálně aktivizační služby pro rodiny s dětmi s poru-
chami autistického spektra

RM doporučuje ZM schválit poskytnutí dotací 
a uzavření veřejnoprávních smluv o poskytnutí do-
tací dle vzorové smlouvy schválené ZM dne 10. 12. 
2020 usnesením č. 15, a to pro:

- Ekocentrum Skřítek z. s., se sídlem Pomezí ve 
výši 5 000 Kč na environmentální vzdělávací progra-
my pro MŠ, ZŠ a SŠ

- Ekocentrum Skřítek z. s., se sídlem Pomezí ve 
výši 10 000 Kč na zábavně vzdělávací dvoudenní pro-
gram „Den stromů 2021“

- Gymnázium, Polička ve výši 5 000 Kč na zajištění 
besed ( jaro, podzim 2021) pro rodiče žáků, pedagogy 
i  samotné žáky na aktuální témata a  5 000 Kč na 
zakoupení her a výukových fi lmů

- Spolek přátel Základní školy Na Lukách ve výši 
11 000 Kč na Zahradní slavnost pro žáky prvních tříd 
a děti z 1. stupně a 12 000 Kč na rozloučení s de-
váťáky aneb Zahradní slavnost na druhou

- Spolek rodičů a přátel školy při Gymnáziu v Polič-
ce ve výši 20 000 Kč na matematický seminář Mates

- Střední škola obchodní a služeb SČMSD, Polička, 
s r o. ve výši 30 000 Kč na soutěž odborných doved-
ností žáků školy (body art, líčení, nehtová modeláž, 
účesová tvorba)

- 1. ZO ČSOP Polička ve výši 39 000 Kč na note-
book, záložní disk, výukové a sportovní potřeby oddí-
lů, materiál a služby k opravám klubovny

- Junák - český skaut, středisko Tilia Polička, z. s. 
ve výši 44 000 Kč na opravy a údržbu skautské zá-
kladny, klubovny a auta, obnovu sportovního a tábo-
rového vybavení, doplnění a obnovu nářadí, opravy 
malotraktoru Kubota

- Pionýr, z.s. – Pionýrská skupina Polička ve výši 
34 000 Kč na opravu střechy a okapů na TZ Dama-
šek, opravy táborového vybavení, stanů, nákup no-
vých stanů

- SH ČMS – Sbor dobrovolných hasičů Lezník ve 
výši 7 500 Kč na tradiční dětský den

- Okrašlovací spolek v Lezníku ve výši 5 000 Kč na 
uspořádání přednášky Davida Adamského, pořízení 
materiálu na leznické opasky a leznický kroj

- Pontopolis z. s. Polička ve výši 25 000 Kč na fi l-
mový festival dokumentárních fi lmů o  lidských prá-
vech Jeden svět

- Spolek NÁŠ MARTINŮ ve výši 60 000 Kč na po-
řádání koncertů klasické hudby a pořádání kulturních 
akcí k 130. výročí narození Bohuslava Martinů odlo-
žených z roku 2020

- Gymnázium, Polička, ve výši 20 000 Kč na pre-
ventivní protidrogový program „Psychohrátky“

- Laxus z. ú., Nymburk ve výši 40 000 Kč na posky-
tování sociálních služeb – Centrum terénních progra-
mů Pardubického kraje pro uživatele drog

- Střední škola obchodní a služeb SČMSD, ve výši 
15 000 Kč na preventivní programy Osobní zodpo-
vědnost, Kyberšikana, Skrytá nebezpečí internetu, 
Hrdinství všedního dne, Moderní je nekouřit, Bolest 
jménem šikana, Světové náboženství a sekty, Poru-
chy příjmu potravy

- 1. FBC Polička, z. s., ve výši 116 562 Kč na čin-
nost mládeže fl orbalového klubu

- ATLETIKA Polička, spolek ve výši 8 513 Kč na 
Běh kolem poličských hradeb a 42 565 Kč na spor-
tovní činnost mládeže

- HC Spartak Polička z. s. ve výši 117 871 Kč na 
činnost hokejového klubu a 3 274 Kč na turnaj pří-
pravek v minihokeji

- Mgr. Stanislav Nožka, Polička, ve výši 28 355 Kč 
na pořádání soutěží v lezení, přípravu lezeckých cest, 
závodů a tréninků, medaile, poháry a ceny, účast na 
soutěžích, obnovu výstroje a výzbroje, náčiní a nářa-
dí kroužku sportovního lezení

- SH ČMS – Sbor dobrovolných hasičů Lezník ve 
výši 19 645 Kč na účast družstev mládeže na soutě-
žích v požárním sportu

- SK Kometa Polička, z. s. ve výši 98 226 Kč na 
činnost sportovního klubu mládeže v hokejbalu

- SK8 Slalom Polička, z. s. ve výši 104 774 Kč na 
sportovní činnost žákovských družstev a juniorů a je-
jich účast v  Českém a  Světovém poháru ve skate-
boardu

- SK8 Slalom Polička, z. s. ve výši 20 955 Kč na 
tréninkový kemp žákovských družstev a juniorů

- Sportovní kluby Polička, z. s. ve výši 117 871 Kč 
na činnost mládežnických oddílů

- Sportovní kluby Polička, z. s. (oddíl házené) ve 
výši 32 742 Kč na činnost mládežnických oddílů v há-
zené

- Tělovýchovná jednota Štefanydes Polička, z. s. ve 
výši 91 678 Kč na činnost šachového oddílu – ces-
tovné na soutěže, turnajové náklady mládeže, proná-
jem hracích prostor, nákup šachového a metodického 
materiálu, náklady na pořádání turnajů a 6 548 Kč 
na několikadenní soustředění mládeže spojené s tur-
najem

- TJ Spartak Polička, z. s. (oddíl odbíjené) ve výši 
130 968 Kč na činnost mládeže oddílu odbíjené 
a 32 742 Kč na uspořádání volejbalových soustředění 
pro jednotlivé mládežnické oddíly

- TJ Spartak Polička, z. s. (oddíl stolního teni-
su) ve výši 16 371 Kč na činnost mládeže stolního 
tenisu

- TJ Spartak Polička, z. s. (oddíl tenisu) ve výši 
91 678 Kč na činnost mládeže tenisového oddílu 
a 11 787 Kč na tenisový kemp pro děti a mládež

- Domov pro rodinu, z. s., Moravská Třebová, ve 
výši 5 000 Kč na dofi nancování provozu sociální 
služby Most naděje – azylového domu pro rodiče 
s dětmi

- Květná Zahrada, z. ú., se sídlem Květná ve výši 
80 000 Kč na spolufi nancování provozu Domu na půl 
cesty v Květné, včetně mzdových nákladů

- MaTami, centrum pro rodinu z. s., se sídlem 
Polička ve výši 60 000 Kč na dofi nancování projektu 
„Čas pro rodinu“

- Oblastní charita Polička ve výši 24 500 Kč na ná-
kup polohovací postele, antidekubitní matrace a vo-
děodolného potahu na matraci pro pacienty domácí 
zdravotní péče a Domácího hospice sv. Michaela

a  19 500 Kč na nákup zdravotnických brašen 
pro zdravotní personál a 19 000 Kč na týdenní po-
byt v  Hostinném pro sociálně handicapované děti 
z Poličska žijící v různých typech péče

- Středisko sociálních služeb Salvia, z. ú., Svitavy 
ve výši 17 000 Kč na služby sociálního poradenství, 
osobní asistence, návštěvy v rodinách

- Ekocentrum Skřítek z. s. Pomezí ve výši 15 000 
Kč na přednášky, besedy, workshopy a fi lmy z envi-
ronmentální oblasti pro veřejnost

- IHC Rebels Polička, z. s. ve výši 10 000 Kč na 
činnost družstva v  ledním hokeji a  in-line hokeji 
v roce 2021

- Český kynologický svaz ZKO Polička – 525, ve 
výši 5 000 Kč na částečné pokrytí nákladů k zajiště-
ní Jarního Poličského závodu ve sportovní kynologii 
a 5 000 Kč na částečné pokrytí nákladů k zajištění 
Podzimního Poličského závodu ve sportovní kynolo-
gii. 10 000 Kč na částečné pokrytí nákladů k zajištění 
provozu organizace, 5 000 Kč na částečné pokrytí ná-
kladů k zajištění Závodu Chodských psů ve sportovní 
kynologii- Klub českých turistů, odbor Polička ve výši 
10 000 Kč na organizování turistických akcí, značení 
turistických tras, činnost

- Okrašlovací spolek v Lezníku ve výši 4 000 Kč 
na pořízení houpaček zavěšených na lanech na stro-
mech a 4 000 Kč na tabulky k označení památných 
stromů v Lezníku

- SH ČMS – Sbor dobrovolných hasičů Lezník ve 
výši 14 000 Kč na provoz zájmového kroužku mla-
dých hasičů

- SH ČMS – Sbor dobrovolných hasičů Polička ve 
výši 5 000 Kč na poháry, medaile a věcné ceny na 
Poličskou pohárovou soutěž a 10 000 Kč na vyba-
vení na požární soutěže pro družstvo mužů, 15 000 
Kč na vybavení na soutěže v požárním sportu – ma-
nipulační vozík na přepravu překážek. 20 000 Kč na 
vybavení na soutěže v požárním sportu – překážky 
na požární sport, soutěžní praporky

RM projednala a doporučuje ZM schválit doplnění 
Zásad poskytování dotací z  rozpočtu města Polič-
ky v  roce 2021, schválených ZM dne 10. 12. 2020 
usnesením č. 15, a to o převedení částky 12 000 Kč 
v programu podpory výchovy a vzdělávání a převe-
dení částky 105 000 Kč v programu podpory kultu-
ry z  1. kola do 2. kola poskytování programových 
dotací.
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V  návaznosti na minulé články Jitřenky 
přinášíme další informaci k průběhu zřizo-
vání očkovacího místa v Poličce. 

Přípravné práce na místě samotném 
(Dům Jordán) a  náročná administrativa 
spojená s nutnými povoleními a  registrací 
byla v době psaní tohoto příspěvku de facto 
u konce.

Bohužel, klíčová věc, a to dostatečný pří-
sun očkovacích látek do ČR určených pro 
obvodní lékaře a  očkovací místa, nadále 
mírně řečeno zadrhává.

Z informací Pardubického kraje, které do-
stáváme v intervalu cca 14 dní již na počátku 
dubna vyplývalo, že situace ohledně přísu-
nu vakcín, a tudíž reálné možnosti otevření 
očkovacích míst i  v  menších městech bez 
krajských nemocnic nebo zdravotnických 
zařízení se opět posouvá nejdříve na květen 
či později. Předložené statistiky navíc doklá-
dají, že náš okres na rozdíl od jiných oblastí 
kraje (např. Hlinecko) je díky centrům provo-
zovaným krajskými nemocnicemi v Litomyšli 

Průběžná informace
k očkovacímu místu v Poličce
(ke dni 19. dubna 2021) a  Svitavách velmi dobře pokryt z  hlediska 

případných volných kapacit pro očkování 
a tato centra nejsou dostatečně vytěžována. 
Bohužel vázne i  klíčové zásobování obvod-
ních lékařů, kteří by podle informací z Kraj-
ského úřadu měli dostávat primárně všechny 
vakcíny s nižšími nároky na skladování.

Chceme velmi poděkovat všem, kteří 
kladně reagovali na naši žádost o  případ-
nou pomoc v  očkovacím místě (zejména 
lékaři a sestry), ale i dobrovolníkům, kteří 
se městu přihlásili. 

Věříme, že naše iniciativa a snaha nakonec 
nebude marná a  očkování bude v  nejbližší 
době lehce dostupné každému, kdo o  něj 
projeví vážný zájem, ať už by se provádě-
lo ideálně u  obvodních lékařů nebo navíc 
i v očkovacích centrech. Situace ohledně pří-
sunu vakcín se však mění doslova každým 
dnem a plánovat konkrétní postup na týdny 
nebo dokonce měsíce dopředu v zásadě ne-
připadá v úvahu. O dalším vývoji vás samo-
zřejmě dál budeme průběžně informovat.

město Polička

Blahopřání
pro RSDr. Jiřího Hejtmánka

Starosta města Jaroslav Martinů spo-
lečně s  místostarostou Pavlem Štefkou 
poblahopřáli k  80. narozeninám členovi 
Zastupitelstva města Poličky RSDr. Jiřímu 
Hejtmánkovi. Ten oslavil své životní jubile-
um v  pondělí 19. dubna. Pan Jiří Hejtmá-
nek je zastupitel našeho města již od roku 
1990. Zároveň pracuje desítky let velmi ak-
tivně pro bytovou a stavební komisi města. 
„Pan Hejtmánek je nejen náš nejstarší za-
stupitel, ale zároveň jeden z nejvitálnějších 
vůbec, jeho vitalita a  energie je opravdu 
obdivuhodná,“ komentuje starosta Jaroslav 
Martinů. Vedení města velmi oceňuje celo-
životní práci pana Hejtmánka pro Poličku 
a vyjadřuje touto cestou velký dík.

Přejeme panu Hejtmánkovi hodně zdraví, 
spokojenosti a životního elánu.

Ing. N. Šauerová, tisková mluvčí města

Vážení a milí spoluobčané, zájemci o sta-
vební parcely,

dovolte mi Vás všechny potenciál-
ní zájemce o  výstavbu rodinných dom-
ků v  Poličce informovat z  pozice města 
o současné situaci a možnostech zajistit 
a připravit další lokalitu se zasíťovanými 
parcelami a  alespoň částečně uspokojit 
neutuchající zájem o  stavební parcely. 
Od roku 2002 naše město připravilo již 
2 pěkné lokality – Mánesovu a Bezručo-
vu, které byly rozděleny na 5 etap. Velmi 
dobře si pamatuji, jak jsme při zainvesto-
vání I. etapy Mánesova, kde bylo 52 par-
cel, velmi napjatě čekali, zda bude o par-
cely zájem, zda se nám připravené parcely 
podaří prodat a zaplatit velké náklady na 
zasíťování. Chtěl bych velice důrazně na-
psat, že jsme vždy prodejní cenu za 1 m2 
stanovili na základě skutečných nákladů, 
které město vynaložilo na výkupy po-
zemků a následně za úhradu vybudování 
všech potřebných sítí, tj. splaškové a deš-
ťové kanalizace, vodovodu, plynovodu, 
komunikací včetně chodníků a  parkovišť 
a včetně dalších nezbytných věcí, které si 
prostor pro kvalitní bydlení žádá. Kromě 
těchto skutečných nákladů jsme nikdy do 
prodejní ceny nezahrnovali náklady na ad-
ministrativní práci a zajištění výkupů po-
zemků, to vše se vždy zajišťovalo v rámci 
fungování města. O  to více mě mrzelo, 
jak čas od času slýchávám, že město na 
prodeji parcel vydělává. Ne, vážení a milí 
spoluobčané, není to pravda. 

Velký zájem o stavební parcely. Budou?
Bohužel jsme byli za těchto cca 18 let 

příprav parcel svědky velkého nárůs-
tu cen, a  to počínaje výkupy původních 
pozemků a  též i  stavebních prací. První 
etapa v  lokalitě Mánesova se prodávala 
za „pouhých“ 590 Kč/m2 a poslední etapa 
Bezručova již za 1 370 Kč/m2. Rád bych 
zmínil i  skutečnost, že parcely prvních 
etap se vždy prodávaly postupně a  zá-
jemci si své parcely z dostatečné nabíd-
ky volně vybírali a  následně zastupitelé 
schvalovali jejich prodej. V  těchto letech 
bylo parcel vždy více, než byla poptáv-
ka. To se ale postupně časem změnilo 
a  o  posledních 18 parcel v  závěrečné 
3.  etapě Bezručova byl již tak velký zá-
jem, že jsme museli i za pomoci losování 
dospět v  rámci možností k objektivnímu 
rozdělení parcel. V současné době na zá-
kladě neutuchajícího zájmu o  další sta-
vební parcely je zřejmé, že pokud se na-
šemu městu ještě podaří nějakou lokalitu 
vykoupit a stavebně připravit, bude cena 
opět vyšší a bude pravděpodobně nutné 
přistoupit k  jistým regulačním pravidlům 
při prodeji a  též i  časové podmínce, do 
kdy se stavba musí realizovat. 

Osobně vidím jako největší problém do-
cílit dalšího zdárného výkupu pozemků 
v souladu s Územním plánem města Polič-
ky, kde lze realizovat výstavbu rodinných 
domků. Náš současný územní plán obsa-
huje několik lokalit, které jsou vymezeny 
pro bytovou výstavbu, a to jak domků, tak 
i bytových domů. 

Mám za to, že pro každé rozumné měs-
to nemůže být větších priorit, než podpo-
ra vzniku rozmanitých pracovních pozic 
a  výstavba nových bytů včetně rodinných 
domků s cílem ve městě udržet především 
mladé lidi. Pro zdárné plnění tohoto obrov-
ského úkolu je zapotřebí povolat a zapojit 
všechny dostupné zdroje, povzbuzovat ne-
zbytnou odvahu pro individuální výstavbu, 
vyhledávat vhodné developery a  v  nepo-
slední řadě považuji za nezbytný i  podíl 
města. Úlohu města vidím především ve 
výkupu původních pozemků a  v  jejich za-
síťování. Výkup pozemků bude zcela zásad-
ní. Je přirozené, že město v této věci musí 
postupovat velmi uvážlivě a  hospodárně, 
není možné vynakládat značné částky za 
výkupy dílčích pozemků s vědomím, že se 
nepodaří ucelit celou lokalitu, která je ne-
zbytná pro vybudování infrastruktury. Vel-
mi si přeji, aby tento celý složitý proces na-
šel pochopení u všech dotčených vlastníků 
a bylo možné vyjednat poctivé a dostupné 
podmínky pro zdárné nastartování dalšího 
území pro výstavbu se zohledněním cenové 
dostupnosti pro odvážné zájemce o indivi-
duální výstavbu. 

Za vstřícný postoj předem moc děkuji. 
Jaroslav Martinů

starosta města 
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Loni na jaře byly z důvodu kůrovcové 
kalamity zahájeny těžební práce v oko-
lí poličského lesoparku Liboháj. Práce 
probíhaly po celý rok 2020 a dokončeny 
byly letos.

„Kůrovcová těžba je v zájmovém pro-
storu ukončena, dle posledních výstu-
pů bylo vytěženo 5 100 m3 napadeného 
dřeva. Od měsíce března 2021 probíhá 
intenzivní příprava na obnovu lesa, tj. 
úklid klestu, budování nových oploce-
nek a  následná výsadba. Celkem nás 
čeká obnova cca 4 ha lesních pasek. Vy-
sazovány budou vesměs dřeviny listna-
té, z  jehličnanů pak jedle a douglasky. 
Vysoké fi nanční prostředky byly vyna-
loženy i na asanace intenzivně zatěžo-
vaných lesních cest,“ upřesňuje aktuální 
stav vedoucí Odboru lesního hospodář-
ství Ing. Krejčí. 

Ing. N. Šauerová,
tisková mluvčí města

Těžební práce v Liboháji dokončeny

Dokončení infrastruktury
lokality Bezručova

Společnost SaM silnice a mosty Litomy-
šl a. s. provádí pro město Poličku fi nální 
práce v  lokalitě nových rodinných domků 
Bezručova. Jedná se o  dokončení komu-
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2018-2019 proběhla realizace stavebních 
objektů dešťové a  splaškové kanalizace, 
plynovodu, vodovodu, elektrických kabe-
lových rozvodů, optických rozvodů a další. 
Byly vybudovány i  komunikace, ale z  dů-
vodu minimalizace případného poškození 
hotových povrchů při zásobování staveb 
jednotlivých rodinných domů, byla realizace 
fi nálních povrchů odsunuta až na dobu, kdy 
budou dokončeny stavby většiny domů. 

Celkové náklady této třetí etapy činí 13,9 
mil. Kč vč. DPH (částka nezahrnuje výkup 
pozemků); z toho náklady pro tento rok činí 
cca 4,7 mil. Kč vč. DPH. Plánované dokon-
čení stavby je červen 2021.

Zájem o parcely a výstavbu domů v loka-
litě Bezručova byl od počátku velký, vzniklo 
zde 84 parcel a dále prostor pro výstavbu 
dvou bytových domů se 48 byty. „V době 
zhruba před 7 lety, kdy jsme začali s  vý-
kupem původních pozemků a s následným 
zasíťováním, jsme odhadovali, že takto 
rozsáhlá lokalita vystačí pro zájemce na 
20 let. Rychlost, s jakou se parcely rozebra-
ly, je téměř neuvěřitelná. Pro naše město je 
velmi potěšitelné, že je stále tolik lidí, kteří 
mají odvahu řešit své bydlení nelehkým roz-
hodnutím postavit si vlastní dům, a tak si 
i splnit svůj sen,“ komentuje starosta města 
Jaroslav Martinů. 

Ing. N. Šauerová, tisková mluvčí města

nikací a  zpevněných ploch v  rámci akce 
„III. etapa infrastruktury lokalita Bez-
ručova“. V  této etapě došlo ke kompletní 
přípravě a  zasíťování dalších 19 pozem-

S.D. GARDEN
Realizace a údržba zahrad

Skala David – Borová čp. 354
www.sdgarden.webnode.cz

sdgarden@seznam.cz 
mob. 605 937 759
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Rekonstrukce ulic Václavská a Otakarova 

Začala poslední etapa rekonstrukce ulic 
v historickém centru města, a to ulic Václavská 
a Otakarova. Akce zahrnuje opravu komunikací 
a zpevněných ploch, kanalizace, výměnu kabe-

lových rozvodů veřejného osvětlení, výměnu 
vodovodu. V rámci stavby budou zavedeny op-
tické rozvody (investor PODA a. s.). Architek-
tonické, dispoziční a materiálové řešení bude 
obdobné jako v  ulici Pálená, stávající asfalt 
nahradí žulová dlažba.

Termín realizace: duben – říjen 2021. Sta-
vební práce budou probíhat na 2 etapy po 
jednotlivých ulicích. Nejdříve ulice Václavská 
(předpoklad duben – červenec), poté ulice 
Otakarova (předpoklad červenec – říjen).

Zhotovitelem je společnost PP-GROUP.cz 
s. r. o. Proseč, cena je ve výši 8,2 mil. Kč vč. 
DPH za stavební objekty, kde je investor město 
Polička a 2,3 mil. Kč vč. DPH investuje Svazek 
obcí Vodovody Poličsko na výměnu vodovodu.

Liboháj neusnul, milí Poličáci, jede-
me dál. V červnu 2020 jsme vás pozvali 
k  první veřejné debatě o  budoucnosti 
Liboháje. V srpnu 2020 jste si v Jitřence 
přečetli o průběhu této veřejné debaty. 
V  listopadu 2020 jsme se připomněli, 
dali ve známost paní architektku zpra-
covávající studii a přidali odkaz na web 
www.libohaj.cz, kde můžete vidět nasbí-
rané náměty, inspirace a další informace. 

My jsme se dál setkávali a  jednali, 
přirozeně i na místě samém. S  radostí 
jsme se potkali s každým, kdo měl zá-
jem o komunikaci i procházku do Libo-
háje. Společně s vedením města, s paní 
architektkou Ing. Markétou Sprinzlovou, 
Ph.D., s kompetentními úředníky i s ve-
doucími pracovníky poličských lesů jsme 
dovedli otázku budoucnosti Liboháje až 
ke zpracované studii. Studie je pro nás 
úhelným kamenem, cestou ke spojení 
a  k pevným základům, a  je připravená 
k  připomínkování. Věříme, že jednou 
každý, podle svých fyzických možností 
a tužeb, bude mít šanci nový život v Li-
boháji užívat. 

Dne 26. 4. 2021 projedná rada města 
studii a  přídatné otázky průzkumu pro 
mokřady, rozhodne se o způsobech pre-
zentace zastupitelům a  veřejnosti. Bu-
deme u toho. Se studií bychom pak rádi 
seznámili členy komisí a výborů města, 
i to je podle nás velmi důležité. A to nej-
hlavnější, těšíme se na druhou veřejnou 
debatu, kterou plánujeme uspořádat 
v  červnu 2021. Včas vám dáme vědět, 
stále čekáme na uvolnění v této sevřené 
době. 

Fénix, občanská iniciativa

Liboháj
Druhá veřejná 
debata

Po dobu rekonstrukce budou předmětné 
ulice neprůjezdné a  doprava bude upravena 
dočasným (přechodným) dopravním znače-
ním. Za případné komplikace po dobu rekon-
strukce se předem omlouváme.

Ing. N. Šauerová, tisková mluvčí města
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Počítejte s námi.  
Bezpečně. Online. Raz dva.

Sčítání je v plném proudu. Týká se nás všech. Každá odpověď může 
ovlivnit, jak bude život v naší zemi vypadat. Děkujeme všem, kteří  
se už sečetli. Pokud jste tak ještě neučinili, máte čas do 11. 5. 2021.

 27. 3. – 11. 5.  Sčítání online na scitani.cz
Formulář lze vyplnit z počítače, tabletu či mobilu. Sečtěte celou domácnost přes internet 
bez nutnosti kontaktu se sčítacím komisařem. Je to snadné a ušetříte čas. Přihlásíte se 
pomocí osobního dokladu, přes elektronickou identitu (NIA) nebo pomocí datové schránky 
fyzické osoby. Sčítací formulář můžete pomoci vyplnit i někomu, kdo to sám nezvládne.

 17. 4. – 11. 5.  Sčítání pomocí listinného formuláře
Pokud se nesečtete online, budete vyplňovat listinný formulář. 
Získáte ho spolu s odpovědní obálkou od sčítacího komisaře  
a na kontaktních místech sčítání, která se nacházejí na vybraných 
poštách. Sčítací komisař se dostaví v předem oznámeném 
termínu a vyčká na váš příchod před vaším domem. Vyplněný 
formulář v odpovědní obálce můžete vhodit do poštovní  
schránky nebo odevzdat na kterémkoliv kontaktním místě.

Jednoduše
Ať jste doma nebo na cestách, nejlepší 
je sečíst se online. Jde to odkudkoliv. 
Sečíst můžete nejen sebe, ale také 
celou rodinu. 

Bezpečně
Sečíst se lze zcela bezkontaktně přes internet, 
nebo pomocí listinného formuláře při 
respektování aktuálních hygienických opatření. 
V bezpečí samozřejmě zůstanou i vaše údaje.
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Online sčítání 27. 3.–11. 5. 2021
Sčítání 2021 začalo rozhodným oka-

mžikem o  půlnoci z  26. na 27. 3. online 
sčítáním. Z  důvodů epidemické situace 
byla možnost sečíst se online prodlouže-
na do 11. 5. Elektronický sčítací formulář 
naleznete na webu www.scitani.cz nebo 
v mobilní aplikaci Sčítání21, která je do-
stupná v Google Play i App Store. Online 
formulář můžete jednoduše a  bezpečně 
vyplnit z pohodlí domova i za ostatní čle-
ny domácnosti, ať už se jedná o  rodinné 
příslušníky nebo o starší příbuzné.

Listinné sčítání 17. 4.–11. 5. 2021
Kdo se nesečte online, má zákonnou po-

vinnost od 17. 4. do 11. 5. vyplnit a ode-
vzdat listinný sčítací formulář. Jeho dis-
tribuci zajišťují sčítací komisaři, což jsou 
zaměstnanci České pošty, příp. Českého 
statistického úřadu. Vzhledem k současné 
epidemické situaci upravil ČSÚ v  součin-
nosti s  Českou poštou distribuci a  sběr 
listinných formulářů tak, že při nich dojde 
k výraznému omezení fyzických kontaktů 
mezi sčítacími komisaři a obyvatelstvem. 
Distribuce formuláře spolu s  odpověd-
ní obálkou do domácností bude probíhat 
podob¬ně, jako nyní probíhá doručování 
doporučených poštovních zásilek, při do-
držování přísných hygienických pravidel 
(respirátor, dezinfek¬ce, fyzický kontakt 
primárně venku, minimalizace doby kon-
taktu). Sčítací komisaři budou také pravi-
delně testováni na koronavirus. Z epide-
mických důvodů však nebudou pomáhat 
s  vyplňováním formulářů. V  případě po-
třeby se můžete obrátit na tel. infolinku 
253 253 683, napsat dotaz na e-mail do-
tazy@scitani.cz nebo chattbota a  online 
chat virtuální poradny na webu scitani.cz 
a v elektronickém formuláři.

Vyplněné formuláře bude možné zdar-
ma odeslat v odpovědní obálce prostřed-
nictvím schránek České pošty nebo ode-
vzdat na kontaktních místech sčítání (viz 
dále). Na kontaktních místech sčítání bude 
možné si formulář i vyzvednout. I po obdr-
žení listinného formuláře bude stále platit 
možnost využít praktičtější i  jednodušší 
online způsob sečtení.

Koho se sčítání týká 
Sčítání 2021 je povinné pro všechny 

osoby, které mají k rozhodnému okamžiku 
trvalý pobyt nebo přechodný pobyt nad 
90 dnů na území ČR. Sečíst se musí každá 
taková osoba, bez ohledu na místo sku-
tečného pobytu, věk, svéprávnost a zdra-
votní stav. Za osoby mladší 18 let, oso-
by omezené ve svéprávnosti a  podobně 
provádí sečtení jejich zákonný zástupce, 

BEZPEČNĚ, ONLINE, RAZ DVA.

SČÍTÁNÍ 2021
opatrovník nebo osoba k tomu oprávněná. 
Sčítání se týká i cizinců přítomných v ČR 
v rozhodný okamžik, s výjimkou diplomatů 
nebo cizinců s krátkodo¬bým pobytem do 
90 dnů. 

Kontaktní místa 
Kontaktní místa Sčítání 2021 najdete 

na cca 800 vybra¬ných pobočkách České 
pošty a všech krajských správách České-
ho statistického úřadu. Poskytují široké 
veřejnosti informace o sčítání a jsou také 

místy, na kterých lze získat nebo odevzdat 
listinné formuláře. Na kontaktních mís-
tech budou zavedena přísná hygienická 
opatření. Adresy a  telefony kontaktních 
míst sčítání zjistíte na webu https://scita-
ni.ceskaposta.cz.

Ochrana dat 
Bezpečnost dat sčítání je zásadní. Veš-

keré údaje jsou zpracovávány v  souladu 
s příslušnými právními předpisy a použí-
vány jsou maximálně zabezpečené infor-
mační systémy. 

Veškeré informace o  sčítání naleznete 
na webu www.scitani.cz. Informace k vy-
plnění sčítacího formuláře jsou dostupné 
v sekci „Jak se sečíst“.  Odpovědi na nej-
častější dotazy naleznete v  sekci „Časté 
dotazy“.
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Středověké sídlo nad městysem je, jako 
ostatní památky, v současné době pro výlet-
níky uzavřeno. Za jeho branami panuje čilý 
stavební ruch. 

„Dobu, kdy je z  důvodu vládních nařízení 
hrad pro návštěvníky uzavřený, jsme využili 
k  poměrně náročné stavební akci. Jedná se 
o  statické zajištění hradeb vnitřního hradu, 
renesančního paláce a  hradebních zdí go-
tické zahrady,“ informuje kastelán hradu Mi-
loš Dempír. Nejedná se o záležitost, která se 
rozhodovala ze dne na den. Na hradě se na ni 
připravovali delší dobu. „V průběhu let se na 
zdivu uvedených částí hradu začaly projevovat 
statické poruchy a  trhliny různého rozsahu. 
Nechali jsme zpracovat projekt, na základě 
kterého jsme letos získali dotaci od minister-
stva kultury,“ říká kastelán. 

Bez dalšího odkladu tedy mohou být koneč-
ně všechny nebezpečně vypadající rány v his-
torických zdech, ale i ty, které se už částečně 
vysypaly, opravené. Podle Miloše Dempíra 
naprosto nejkritičtější stav nastal na hradbě 
pod renesančním palácem, v místech naproti 
hradní restauraci. Mnozí návštěvníci si v minu-
lém roce určitě všimli, že hradba byla zajištěná 
mohutnými podpěrami. „V těchto místech se 
zdivo vyboulilo, hrozilo jeho protržení a zříce-
ní,“ popisuje kastelán. Narušení zdiva nevznik-
lo tím, že by si sedal objekt, který byl před 
staletími vybudován na skále. Podle statika se 
na trhlinách podepsaly změny teploty, vlhkosti 
a vnitřního pnutí zdiva, vyboulení je způsobe-
né také porušením vnitřních vazeb zdiva. 

Oprava boule na plášti renesančního paláce 
si vyžaduje speciální postup. Vyboulená zeď 
se nemůže jen rozebrat a znovu postavit. Pra-
covníci ze specializované brněnské fi rmy mají 
za úkol vyvrtat zhruba stovku děr, aby plášť, 
který obepíná hradní palác, vyztužili. „Musí se 
provést zpevnění zdiva, kdy se zešikma navr-

Na Svojanově se vrtá 
a bude se zašívat 

távají pět metrů dlouhé díry. Podle zkušebních 
vrtů víme, že pod dvoumetrovou hradbou je 
v podloží pouze část hlušiny, jinak samá ská-
la,“ uvádí Lukáš Novotný, hlavní dodavatel 
stavebních prací. Technologie, kterou odbor-
níci z Brna používají, je ideální i do památkově 
chráněných staveb, kde jsou nutné minimální 
zásahy do zdí, ale je očekávaný maximální úči-
nek. Tedy je vhodná i pro hrad Svojanov.

Pracovníci fi rmy používají na Svojanově za-
vrtávací ocelové tyče, které zároveň poslouží 
jako výztuže, a cementovou směs se speciál-
ními přísadami. Dojde tak k  propojení zdiva 
se skalním podložím a k vyplnění prostor, kde 
jsou zásypy mezi zdivem a skalním masivem. 
Po dokončení zpevňovacích prací bude pak 
samotná boule odstraněna. Drobnější trhliny, 
které vedou až ke koruně hradební zdi, pra-
covníci „zašijí“, tedy zpevní je injektážními 
trubkami. Zdivo vyčistí vzduchem a  vodou 
a  hloubkově zaspárují cementovou maltou, 
která všechny nedostatky i  uvnitř hradby 
zalije. „Všechna provedená zabezpečení by 
měla zajistit životnost zdí pro další generace,“ 
míní kastelán Miloš Dempír. Podle projektu 
na plášti renesančního paláce je plánovaných 
42 vrtů pět metrů hlubokých na vyboulenou část 
a 60 metrových na trhliny. Další sešívání trhlin 
je v plánu také v oblasti obou vstupních bran 
do nádvoří. 

U hlavní brány do nádvoří a  u brány Bos-
koviců jsou rozrušená i nároží, kterým rovněž 
hrozí vysypání. Řemeslníci přezdívají a  zpev-
ňují také zdi u  schodů do gotické zahrady 
a  pod domem zbrojnošů. „Některé zdi byly 
v  minulosti už opravované, ale zatékala tam 
voda, čímž došlo k  jejich roztrhání. Původní 
části havarijních úseků jsme rozebrali. Pod 
nimi jsme vybudovali základy, aby se hradba 
zpevnila a dál neujížděla,“ popisuje Lukáš No-
votný. Podle hlavního dodavatele stavebních 

prací řemeslníci původní kameny čistí a opět 
používají. 

V současné době by se dalo říci, že uzavře-
ní hradu pro veřejnost je tak trochu výhodou. 
„Zajištění statiky je stavební akcí, která je pro 
běžný provoz hradu hodně omezující a  pro 
návštěvníky by se mohla stát i rušivou,“ kon-
statuje Miloš Dempír. Opravy jsou v  plném 
proudu nejen naproti restauraci, ale i v dalších 
částech hradního areálu, včetně gotických 
zahrad. Všechny práce na zajištění statiky 
hradebního zdiva by měly být dokončené do 
letních prázdnin.

Hra o vstupenky 
Dobrá zprávy pro všechny návštěvníky pa-

mátek! V  rámci asociace ANOPA (Asociace 
nestátních otevřených památek) se připravuje 
nová hra. „V loňském roce skončil projekt Klíč 
k památkám, který měl mezi výletníky velkou 
oblibu. Proto jsme se rozhodli zahájit jinou al-
ternativu v rámci projektu Objevuj památky,“ 
uvádí Miloš Dempír. Do hry budou zapojené 
nestátní památkové objekty, hrady, zámky, 
muzea a další. 

„Turisté, pokud navštíví šest zapojených pa-
mátek, pak na sedmou budou mít vstup zdar-
ma. V plánu je také další doprovodný program, 
který bude zveřejňován v průběhu roku,“ hlásí 
kastelán. Výletníci se tedy mají opět na co tě-
šit. Nejen že získají vstup na jednu z památek 
gratis, ale navíc hrací karty budou slosovatel-
né. Doprovodný program prozatím ještě není 
specifi kovaný, ale zájemci o  něj nepřijdou. 
V této době je do projetu zapojených šest de-
sítek památek.

ANOPA bude mít také vlastní internetové 
stránky. „V  současné době jsou nachystané 
ke spuštění. Web bude propojený se stránka-
mi projektu Objevuj památky. Líbivá turistic-
ká část se zapojenými památkovými objekty 
bude tedy tam. Na stránkách ANOPA budou 
informační záležitosti, dalo by se říci spíš úřed-
ního charakteru,“ upřesňuje Miloš Dempír. 

Spoustu výletníků určitě zajímá, kdy se bu-
dou moci do oblíbených pamětihodností zase 
podívat. Členové ANOPA se snaží termíny po-
postrčit, ale jako ostatní musejí čekat. „Vše 
samozřejmě záleží na vládě. Všichni doufáme, 
že bychom mohli památky otevřít v druhé po-
lovině května až na počátku června. Myslíme 
si, že to by mohly být reálné termíny s tím, že 
otevírání bude postupné,“ dodává svojanovský 
kastelán, spoluzakladatel asociace ANOPA. 

Květa Korbářová, PR Hrad Svojanov

KOUPÍM ZDĚNOU
GARÁŽ

V POLIČCE
Prosím nabídněte na

tel.: 721 105 025
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V  Jitřence jsem nedávno vyjádřil naději, 
že pro rozhodování o koupi areálu KOH-I-
NOOR PONASu obdržíme dokumenty, bez 
nichž by se rozhodování zastupitelstva při 
takto významné koupi nemělo obejít, mini-
málně tedy:

- znalecký odhad ceny nemovitostí 
- posouzení stávajících budov statikem
- průzkum trhu, který by nám pomohl 

rozkrýt potenciál nebo obtížnost získat pro 
další využití lokality investičně zdatné part-
nery tak, aby se nám investice vrátila zpět

- precizní posudek, který vymezí manév-
rovací prostor města ovlivňovat, co se v lo-
kalitě bude dít, 

pokud areál nebude ve vlastnictví měs-
ta. A to zejména z hlediska územního plánu 
a následných stavebních řízení.

O dokumenty jsme vedení města požáda-
li, ale bohužel žádný z nich nebyl zadán, ani 
vypracován. Ještě jsme na jednání zastupi-

telstva navrhli, aby se rozhodnutí z  tohoto 
důvodu odložilo, ale stávající koalice to od-
mítla. Mezi argumenty, kterými koalice ne-
vykoupení areálu obhajovala, např. na jedné 
straně zaznělo, že 10–20 let nenajdeme fi -
nanční partnery, kteří by s námi do zvelebení 
areálu šli, na straně druhé pak, že o areál již 
projevilo zájem 10 zájemců a z toho nejmé-
ně 2  vážní. Už po 1 měsíci od rozhodnutí 
zastupitelstva byla hotova vizualizace pláno-
vaného obchodního retail parku. 

Na otázku, zdali bylo neformálně rozhod-
nuto již před jednáním zastupitelstva, si 
nejspíše každý odpoví sám.

Nyní je před námi jednání se stávajícím 
vlastníkem a  budoucím investorem, kte-
ré bylo z 11. 3. přeloženo na 19. 4. 2021. 
Za Pro Poličku se budeme zajímat zejmé-
na o kvalitu budoucího veřejného prostoru 
a parkování. 

Mgr. Jan Matouš, zastupitel

K areálu KOH-I-NOOR PONASu

Vážený pane Matouši, milí čtenáři,
k celé věci jsem se obšírně a detailně vy-

jádřil v  minulé Jitřence, a  to včetně podle 
mne lichých námitek o nedostatku podkla-
dů a informací. Máme za to, že rychlá reak-
ce a  rozhodnutí Rady města Poličky – na 
vzniklou situaci ve věci uvolnění areálu KO-
H-I-NOOR Ponas vypracovat studii poten-
ciálního budoucího využití v podobě možné 
přestavby administrativní budovy na byty 
včetně dalších možností (parkoviště, zeleň 
apod.) s  vyhodnocením celkových nákladů 
– bylo správné a v daném časovém rámci 
jediné reálně proveditelné. 

Všechny body uváděné panem Matou-
šem v  jeho příspěvku byly na ZM disku-

Odpověď vedení města k areálu Ponas
továny a o  jejich reálném přínosu pro roz-
hodování ZM nepřesvědčil velkou většinu 
zastupitelů, o  čemž svědčí jednoznačný 
výsledek hlasování.

Myslíme si, že pro rozhodnutí, zda hla-
sovat „pro“ nebo „proti“ měli všichni za-
stupitelé informace naprosto dostačující. 
Ostatně z celkového počtu 20 přítomných 
zastupitelů se jich 16 vyjádřilo proti odkou-
pení areálu.

Za zcela zásadní považujeme serióznost 
vlastníka Ing. Vlastislava Břízy a jeho příslib 
zohlednit požadavky našeho města pro bu-
doucí využití celého prostoru.

Jaroslav Martinů, starosta města
Pavel Štefka, místostarosta města 

Z našich předchozích článků víte, že jsme usilo-
vali o to, aby město využilo jedinečnou a velkory-
sou nabídku na odkup areálu po fi rmě KOH-I-NO-
OR Ponas na Starohradské ulici. Jedině v případě, 
kdy by město do areálu vstoupilo vlastnicky a ná-
sledně se pokusilo sehnat investora (investory) 
pro jeho revitalizaci, mohlo by významně ovlivnit 
budoucí podobu a  využití této strategicky umís-
těné lokality. V tomto duchu se vyslovila i většina 
ze zhruba 500 lidí, kteří se v únoru zapojili do naší 
internetové anketky.

Vzhledem k tomu, že v zastupitelstvu bohužel 
převážil názor, že by se jednalo o  ekonomickou 
sebevraždu, zastupitelé tuto možnost odmítli. 
Pro koupi areálu hlasovali pouze dva zastupitelé 
– Štěpán Vlček a Jitka Bidlová. (Poznámka: pokud 
by si město vzalo na koupi areálu úvěr, zatížil by se 
městský rozpočet 2-3 miliony korun ročně, což po-
važujeme při celkovém ročním hospodaření města 
s více než 300 miliony korun za akceptovatelné. 
Následné investice by musely být fi nancovány ve 
spolupráci s  investory převážně ze soukromých 

Ustojí místní obchodníci nové obchodní centrum?
peněz, případně z vhodných dotačních titulů.)

Vzhledem k tomu, že město nabídku odmítlo, 
rozhodl se současný majitel prodat areál develo-
perské fi rmě. Ta zde vybuduje obchodní centrum 
podobné těm, jaké známe z okrajů jiných měst. 
Stavět se bude úsporně, tak, aby výsledek byl 
co nejjednodušší. Osází se to stromky a keříky. 
Možnosti města ovlivnit budoucí podobu areálu 
jsou dosti limitované.

Mimo již dříve avizovaného supermarketu Billa 
by zde měl být prostor i  pro prodejnu PEPCO, 
tabák, drogerii, chovatelské potřeby a elektro.

Mezi další důvody, proč jsme prosazovali koupi 
areálu, patří obava z přesunu nakupujících od 
místních obchodníků v centru města k nadná-
rodním společnostem a tím přesunu tržeb od 
místních lidí někam daleko za hranice města 
a možná i státu.

K  lokalitě jsme přistupovali jako ke strate-
gické příležitosti, jak posunout město dopře-
du. Možností pro další rozvoj se nabízelo hned 
několik – mohly zde najít místo například kan-

celáře, ordinace lékařů, prostory pro začínající 
podnikatele, industriální prostory pro spole-
čenské nebo sportovní vyžití, dětské skupiny, 
byty, parkoviště pro centrum i přilehlé sídliště 
nebo mnoho dalšího, pro co by město našlo in-
vestory. Bohužel vedení města aktivity tímto 
směrem vykonávat odmítlo. Navíc develope-
rovi tohoto typu by bylo možné areál prodat 
(bez jakýchkoliv ekonomických ztrát pro měs-
to) i kdykoliv v budoucnu, pokud by se ukázaly 
všechny ostatní snahy o revitalizaci areálu jako 
slepé.

Developer nabídl městu jako „bolestné“ 
možnost odkoupit si prostor za obchody, kde 
bude moci město zbudovat až 29 parkova-
cích míst pro obyvatele přilehlých panelových 
domů.

Ekonomická sebevražda města se nekoná, po-
malá sebevražda centra města se ale koná, a to 
v přímém přenosu. Hodně štěstí, Poličko, budeš 
ho potřebovat.

Štěpán Vlček, Martin Klepárník

Představení 
projektu využití 
bývalého areálu 
Ponasu
pokračování ze str. 1
majitele objektu Ing. Břízy i  budoucího 
majitele – RP Polička, s. r. o. za možnost 
vyjádřit se k  plánům k  tomuto strate-
gickému a  pro město Poličku důležité-
mu místu. „Hodně věcí bylo objasněno 
a toto setkání mělo pro plánovaný pro-
jekt zásadní význam. Velmi vítám a dě-
kuji za to, že naše požadavky na posílení 
parkoviště pro oblast Luční a Dukelská 
a též důraz na maximum zeleně a ven-
kovní vzhled budovy jsou v navrhovaném 
projektu zohledněny. Oceňuji přístup in-
ženýra Břízy, který před pokračováním 
průmyslové výroby v tomto objektu, kdy 
se mu nabízela možnost prodat budovy 
pro účely slévárny či ubytovny, zohlednil 
zájmy města Poličky a  jeho obyvatel,“ 
komentuje starosta Jaroslav Martinů. 

Ing. N. Šauerová, tisková mluvčí města
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Vážený pane Zavorale, milí spoluobčané, 
rád potvrzuji závěry společné schůzky, na 

které jsme diskutovali opatření zabraňující 
nekalému chování podomních prodejců. 

Myslím, že každý jeden z nás má mnoho 
podobných zkušeností, kdy nám převážně 
po telefonu prodejci různých komodit nabí-
zejí to či ono. Osobně vždy téměř všechny 
stroze odmítám. 

Mám ale za to, že zkušenosti a argumen-
ty pana Zavorala jsou dostatečně působivé 
a  návrh na přijetí vyhlášky o  zákazu po-
domního prodeje je oprávněný. Věřím, že 
zastupitelé celou záležitost zodpovědně 
vyhodnotí a vyhláška bude s velikou prav-
děpodobností přijata. 

Děkuji, s pozdravem 
Jaroslav Martinů

starosta města 

Slovo 
starosty

Vážení čtenáři, občané města Poličky. 
Obracím se na vás se svým návrhem za-
kázat vyhláškou podomní prodej v našem 
městě. Proč? Protože mi už došla trpěli-
vost. V  Poličce se podomní prodej dopo-
sud toleruje a  v  případě, že se zjistí ně-
jaké nekalé chování podomních prodejců, 
apeluje se na občany, aby byli obezřetní 
vůči nabídkám těchto prodejců a důklad-
ně si rozmysleli, než něco podepíší nebo 
se k něčemu zavážou. V případě, že se vás 
tato situace nijak nedotýká, věřím, že toto 
nastavení schvalujete a  věříte, že dosta-
čuje. Pokud se však stanete obětí někoho 
ze „šmejdů“, pak téměř okamžitě změníte 
na celou věc svůj názor. Podomní prodej je 
v převážné míře využíván prodejci energií, 
nebo aukčních fi rem, kteří zprostředková-
vají prodej energií. Určitě jste v  médiích 
zaznamenali pojem „energošmejdi“. Stačí 
si do vyhledávače na internetu zadat tento 
pojem a vyhledané články hovoří za vše. 

Můžete však namítnout, že ne všich-
ni podomní prodejci jsou energošmejdi 
a máte samozřejmě pravdu. Bohužel tento 
způsob prodeje ale převažuje u fi rem i jed-
notlivců, kteří nemají na mysli prospěch 
zákazníka, ale v hlavním případě prospěch 
svůj. K tomuto kroku jsem se odhodlal po 
nedávném nájezdu jedněch takových po-
domních prodejců na Poličku. 

Ve středu 24. března před čtvrtou hodi-
nou odpoledne mi volal jeden můj klient, že 
u nich doma zazvonila slečna a sdělila jim, 
že je od dodavatele elektřiny a plynu a že 
jim v  srpnu posílali dopis ohledně zlevně-
ní elektřiny a plynu a že ho měli podepsat 
a poslat zpět. Tím, že ho nepodepsali a ne-
poslali nazpět dodavateli, budou dále platit 
drahou elektřinu a plyn. Ona přišla údajně 
proto, aby to spolu s  těmi, které navštíví, 
napravila a  zajistila jim levnější energii se 
státní garancí ceny. „Nepřišel vám dopis? Je 
to možné, nebyl doporučený,“ říkala. Dále 
mělo být podmínkou, aby na SIPO lístečku 
měl zákazník u kódu příjemce platby koneč-
né dvojčíslí 66. Pokud ho má, je vše v po-
řádku, pokud ne, musí s ní sepsat žádost. 
Tento můj klient slečnu odmítl a následně 
mi zavolal, aby se ujistil, že udělal dobře. 
Dále mi sdělil, že slečna pokračovala dále 
a aktuálně je u jejich sousedů. 

Bohužel se nejedná o ojedinělé chování 
takovýchto prodejců, kteří se pod falešnou 
záminkou, že klientovi poslali dopis (žádný 
neposlali), vetřou k lidem domů a přesvěd-
čí je o nutnosti sepsat žádost, která je ale 
novou smlouvou k  novému dodavateli, či 
přihláškou do aukce na výhodnějšího do-
davatele energií. Toto je podvod, ale o tom 
se poškození mnohdy dozví, až když je 
pozdě.

Hned v  pátek 25. března jsem se sešel 
s  panem starostou, který mne vřele přijal 

Zákaz podomního prodeje
a o celé věci se mnou diskutoval. Nejprve 
byl nakloněn tomu, abychom celou věc vy-
řídili tak, že občany informuje o riziku podo-
mních prodejců a budeme na ně apelovat 
sérií článků v Jitřence. S tímto jsem se však 
nespokojil a tvrdě to odmítl a zdůvodnil můj 
záměr zakázat podomní prodej v  Poličce. 
Hlavním důvodem je, že podomní prodej-
ci vyhledávají pro své nájezdy ta města, či 
vesnice, kde podomní prodej zakázaný není, 
protože jim tam nic nehrozí – stejně jako 
ve zmíněném případě. Občané pak nemají 
žádnou páku na to, aby těmto podomním 
prodejcům zatrhli působení v našem měs-
tě. Důsledný občan, který ví, že nic pode-
psat nechce, si s nimi poradí. Ale co senioři 
a jiní znevýhodnění občané našeho města, 
kteří jsou důvěřiví a kteří pořád ještě věří, 
že všichni lidé jsou poctiví a nelžou? Pokud 
bude prosazen zákaz podomního prodeje 
v našem městě, neznamená to, že podomní 
prodejci zde nemohou své služby či produk-
ty nabízet, ale znamená to, že městská poli-
cie může těmto prodejcům vystavit pokutu 
za porušení vyhlášky zákazu podomního 
prodeje. Můj návrh na zákaz podomního 
prodeje tedy bude mířit na vedení města 
Poličky a  do zastupitelstva. Pokud je ně-
kdo, kdo se zákazem podomního prodeje 
nesouhlasí, prosím kontaktujte mě přes re-
dakci Jitřenky, popřípadě přes vedení města 
Poličky. Jsem otevřený diskusi. Zdůrazňuji, 
že hlavní důvod pro zákaz podomního pro-
deje je ochránit naše občany, hlavně senio-
ry a ty, kteří neumí rozeznat, jestli podomní 
prodejce mluví pravdu a jeho nabídka je pro 
ně výhodná.

Na závěr bych všechny čtenáře chtěl po-
žádat, aby nebyli na své rodiče, či prarodi-
če nijak naštvaní, pokud podepíší nějakou 
smlouvu s  podomním prodejcem, nebo 
i  například telefonickým hovorem. Pokud 
vám o tom vaši blízcí řeknou hned, dají se 
smlouvy do 14 dnů od podpisu zrušit bez 
jakékoliv sankce. Pokud vám však o  tom 
neřeknou a  doba čtrnácti dnů mine, jsou 
potom smlouvy právně závazné a  za je-
jich nedodržení pak hrozí nemalé fi nanční 
sankce. Znám jednu paní z  Hlinska, která 

se tak bála své dcery, že jí zatajila, že po-
depsala smlouvu s aukční společností. Tato 
aukční společnost jí podle svých podmínek 
ve smlouvě vystavovala za každé porušení 
smlouvy sankci 3 tisíce Kč a seniorka je ze 
strachu před dcerou platila. Teprve když 
zaplatila v součtu 36 tisíc korun za sankce, 
obrátila se na mého kolegu, se kterým jsme 
aukční společnosti napsali, že sankce jsou 
neoprávněné a že paní už nic nezaplatí. Od 
té doby má seniorka klid, ale peníze, které 
do té doby zaplatila, jí už nikdo nevrátí. 

Jaroslav Zavoral
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Asi tři roky pozoruji postupné kácení 
smrků kolem čističky. Někdy už dlouhou 
dobu po termínu 31. 3., kdy by se stromy 
kácet neměly, i v době, kdy mě jen napadlo: 
vždyť hnízdí ptáci...

Letošní velikonoční pondělí opět známý 
valící se dým u ČOV, pokácené smrky zase 
hoří. Nedalo mi to a  optala jsem se dvou 
pracujících mužů na důvod likvidace zdra-
vých stromů. Odpověď – jsou přerostlé, 
protože nebyl čas na jejich údržbu. Namítla 
jsem, že by stačilo uříznout vršky. Odpověď 

Likvidace stromů u ČOV
– do toho se nikomu nechce, mají příkaz 
z města a nic víc nenadělají. Nové stromy 
se sázet nebudou, pozemek je úzký. 

Zaráží mě ten „lidský“ přístup k přírodě 
– rychlejší a  jednodušší je zdravé stromy 
zlikvidovat, než se o ně starat. V Liboháji 
(nyní spíše Neboháji) zničil stromy kůrovec, 
zdravé stromy zničí člověk.

Dříve byla čistička ze severní a  západní 
strany krásně schovaná hustými pěknými 
smrky a výhled na ni působil daleko příjem-
něji. Ale jde i o něco víc...                      M. J.

Vyjádření provozovatele ke kácení a vý-
sadbě dřevin v areálu ČOV Polička

Výsadba smrkového živého plotu na ČOV 
byla provedena kolem roku 1995 provozo-
vatelem ČOV z jeho vlastní iniciativy. Při vý-
sadbě nebyla zvolena vhodná dřevina a živý 
plot byl vysázen příliš blízko oplocení areálu 
ČOV, které bylo postupem času rostoucími 
stromy deformováno. Smrkový živý plot bez 
pravidelného sestřihu přerostl a přestal pl-
nit svoji funkci. V  místě za velínem ČOV 
zasahoval do elektrického vedení. V  roce 
2019 bylo po dohodě s městem rozhodnu-

to o vykácení části živého plotu z důvodu 
stavby Intenzifi kace ČOV Polička. Následně 
byla provedena náhradní výsadba vhodnou 
nižší dřevinou. 

Zbývající přerostlý smrkový porost dále 
deformoval oplocení a byl rizikem pro elek-
trické vedení, které se stalo nedostupné 
pro techniku k  údržbě. Proto provozova-
tel provedl další dílčí kácení. Za pokácené 
stromy bude provedena náhradní výsadba 
živého plotu vhodnou dřevinou, což je jistě 
lepší řešení, než poškozovat stromy odřezá-
váním jejich vršků. Nechat dorůst smrkový 
porost do plného stáří a  výšky v blízkosti 
budov a v zástavbě je nevhodné mj. z dů-
vodu jeho mělkého kořenění, kdy by hrozilo 

Kácení u ČOV

Máme za sebou více než rok omezení kvůli covi-
du-19. Díky opatřením jsme se často museli držet 
doma a  ve svém nejbližším okolí a  tím jsme ho 
mohli mnohem více vnímat. Naše povolené pro-
cházky nás zavedly na veřejná prostranství našeho 
města a na cesty kolem něj. Co jsme viděli kolem 
sebe? Jak jsme se cítili? Je to příjemné prostředí, 
mohli jsme si odpočinout na lavičce, měli jsme kde 
sportovat, měly se děti kde vyběhat? Dostali jsme 
se  pohodlně tam, kam jsme chtěli, nebo nám na-
konec nezbylo než jít po silnici? To je něco z otá-
zek, které mě při každé vycházce napadaly.

Zamýšlela jsem se nad tím, zda vnímáme náš 
krásný historický střed města a  pak až lesy na 
Baldě, Liboháj, Vysočinu a  to nás uklidňuje, že 
žijeme v přírodě a máme kvalitní okolí. Avšak co 
je mezi tím, je na okraji zájmu nebo spíše mimo 
běžné vnímání. 

Myslím, že by bylo fajn zamyslet se, nejen jak 
pohodlně propojit pro pěší a  cyklisty všechny 
části města, ale také jak kvalitněji propojit město 
s  okolní krajinou ve všech směrech. Umístit zde 
odpočinkové, sportovní nebo informační prvky 
a také zeleň.

Myslím, že je na místě si uvědomit, že veřejná 
prostranství mají funkci nejen prostorovou (chce-
te-li architektonickou), ale hlavně společenskou. 
A naše krajina včetně lesů má funkci ekonomic-
kou, ekologickou a také opět společenskou. 

Tak fajn, ale kde a  jak začít? Každý z nás může 
zlepšit místo před svým vlastním domem (to je skvě-
lý začátek), ale chtělo by to komplexnější nástroj.

Abychom mohli zlepšit veřejná prostranství ve 
městě a  zaručit jeho kvalitu, je třeba vytvořit „pří-
ručku“, jak to dělat a dle ní dlouhodobě postupovat. 
Naštěstí nejsem první, koho toto téma zajímá a tak 
například na ČVUT vznikla Metodika plánování ve-
řejných prostranství malých obcí, nebo jsou příklady 
dobré praxe z jiných obcí např. obec Vysočina (zná-
má historickou hospodou ve Svobodných Hamrech). 
V potřebě prostupnosti krajiny nám dobře poslouží 
Pozemkové úpravy, které kromě prostupnosti zavá-
dějí do krajiny opatření pro zlepšení životního prostře-
dí, tj. ochranu a zúrodnění půdního fondu, vodní hos-
podářství a zvýšení ekologické stability krajiny. Ideální 

Veřejná prostranství a krajina

riziko rozlomení a  pádu stromů a  možné 
ohrožení majetku a osob. 

Nutno podotknout, že čtrnáct smrků od 
strany za uskladňovacími nádržemi mělo 
silně zasmolené kmeny, částečně proschlé 
větve a otvory v kůře, po jejímž stržení se 
objevily zřetelné chodbičky larev dřevokaz-
ného hmyzu. 

Kácení stromů proběhlo v  období vege-
tačního klidu, 5. dubna jsme pouze pálili 
klest z již pokácených stromů. Provedený zá-
sah považuji z hlediska řádného provozování 
svěřeného majetku za nutný a zodpovědný.

Flídr Dušan
vedoucí pracoviště kanalizace 

a ČOV Polička, VHOS, a. s.

je, když jsou zpracovávány na základě Územní studie 
krajiny. Ta slouží jako koncepční podklad pro návazný 
management v území – od plánovacích dokumentací 
až k samotné realizaci konkrétních krajinných opat-
ření.

Pandemie jednou skončí, ale stále choďme ven, 
dívejme se kolem sebe a vnímejme své prostředí 
pro život. 

zastupitelka Jitka Bidlová
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Nedávno jsme otiskli rozhovor s Vítem Ca-
chem, kytarářem známým po celé Evropě. 
V  rodině Cachů však Vít není sám, stejně 
zručným je i  jeho starší bratr Petr (45). Vy-
zpovídat oba sourozence se vyloženě nabí-
zelo, můžete se proto těšit na vhled do další 
specifi cké profese – do uměleckého kovářství. 

Napadlo tě někdy jako malého kluka, že 
bys chtěl mlátit do kovadliny?

Tvořivé činnosti mě vždycky bavily, na-
vštěvoval jsem jako kluk i nějaké modelářské 
kroužky a  výtvarku. Vyrůstal jsem s  partou 
kluků, kde bylo samozřejmostí umět si vy-
robit věci jako je luk, prak apod. Měli jsme 
jako mladí štěstí na prostory, kde jsme moh-
li realizovat svoje nápady, přiučit se od tátů 
a zkušenějších kamarádů. O tom, že existuje 
kovářská škola, jsem se dozvěděl až v prvním 
ročníku na gymnáziu. Okamžitě mi to uča-
rovalo. Pradědeček byl „kovářem při dráze“ 
a  táta pracoval jako zámečník a  seřizovač 
strojů. Napadlo mě, že práce s  kovem by 
mohla být moje cesta. 

Kde jsi vlastně tento obor studoval? Bylo 
vás na studiích hodně? 

Kovařinu jsem jezdil studovat do Turnova 
na „šperkárnu“, střední uměleckou průmy-
slovku. V té době škola nabízela čtyři studij-
ní obory. V  jednom ročníku byli zastoupeni 
zlatníci, brusiči drahých kamenů, rytci kovů 
a kováři. Sedm lidí na obor a ročník, přičemž 
jsme měli klasické předměty (tzn. matemati-
ka, čeština apod.) společné. Jako obrovskou 
výhodu vidím, že se tehdy při odborných 
a praktických cvičeních mohli kantoři věno-
vat malému množství žáků. Já jsem se učil 

Kovář PETR CACH:  Rozezn
v  devadesátých letech a  to byl porevoluční 
boom, kdy se na obor hlásilo třeba padesát 
lidí. V mnoha případech to byly děti bývalých 
absolventů, jako kdyby se řemeslo předávalo 
z generace na generaci. V nedávné době se 
situace obrátila. Obor přijímal svých sedm 
lidí, ale hlásili se pouze dva. Nechci to však 
nijak hodnotit, každá doba má prostě jiné 
priority. 

Co děvčata, ta nejspíš tato profese míjí, 
že? 

Je pravda, že jsou dívky v této profesi spíš 
kuriozitou. Pokud si dobře vzpomínám, první 
skutečnou a  úspěšnou absolventkou kovář-
ského řemesla je dívka, dnes už žena, která 
pochází právě z  našeho kraje. Jinak práce 
s kovem nabízí spoustu možností a speciali-
zací. Jednou z nich je minikovařina, anglicky 
„goldsmith“, česky zlatník. Dívky většinou 
svůj jemnocit uplatňují tímto způsobem. 

„Umělecké kovářství“. To označení nejspíš 
v řadě z nás evokuje představu tvrdé řehole 
pro několik málo lidí v republice, které tato 
profese uživí. Shoduješ se s takovým pohle-
dem na věc? 

Mohlo by to tak vypadat a  voní to jistou 
výjimečností. Já bych to vzal trochu z  jiné 
strany. Taková ta čistokrevná kovařina se 
opravdu vidí jen zřídka. Jak už jsem říkal, prá-
ce s kovem je hodně různorodá. Je to tváření 
za tepla, studené obrábění, specifi cké mož-
nosti nabízí práce s plechem atd. Jednotlivé 
technologie se prolínají a doplňují. Také ka-
ždý výrobek a zákazník si žádají trochu něco 
jiného. Další věc je významné ulehčení práce, 
hlavně v  zámečnické oblasti, které zajišťu-
jí moderní přístroje a  technika. Nevýhodou 
je, že některé postupy mohou být obcháze-
né něčím jednodušším, tak, aby byl výrobek 
„lépe prodejný“. Třeba svařování v  ohni na-

hradily elektrody a pak „céóčko“. V Čechách 
máme naštěstí bohatou řemeslnou tradici 
a řada původních technik je nadále využívána 
a zachována při restaurování a opravách sta-
rých artefaktů.

V  pestré nabídce se asi vždy najde prá-
ce pro každého, kdo pracovat chce. Když se 
s  kolegy bavíme o nějakém díle, spíše mlu-
víme stylem „tady se mu povedlo zajímavé 
netradiční řešení“, nebo „tady je použit hezký 
kovářský detail“. 

Práce je to samozřejmě tvrdá, ale v jiných 
oborech je to podobné. Při manipulaci s těž-
kými předměty to může být i zábava. Napří-
klad když vymýšlíme různé páky a  zlepšo-
váky. Naopak dlouhotrvající a  jednostranná 
práce, byť „lehčí“, může člověka odrovnat.

A jak moc se umělecké kovářství shoduje 
se zažitým stereotypem kováře? Tzn. špina-
vá kožená zástěra, umouněný svalnatec…

No, je to určitě silně zakořeněná představa, 
a tahle otázka mě provází už od školy. Kovář 
i dnes ohřívá „železo“ v ohni, bouchá do něj na 
kovadlině, až odlétají okuje a jiskry. Například 
při odsekávání nějaké části nezřízeně odlít-
ne i  kus žhavého železa. Kožená vesta je po 
staletí nepřekonatelný ochránce při tom, aby 
se kovář v zápalu práce nevznítil nebo si jinak 
neublížil. Samotná práce s ohněm, ochlazování 
ve vodě atd., kdy dochází k chemickým a fy-
zikálním změnám stavu oceli, byla odjakživa 
spojována s mysticismem. Tvoří také předlohy 
k pohádkám a nezřídka mívá i hlubší duchovní 
přesah. Znám pár lidí, kteří zkoušeli kovářské 
řemeslo a teprve tehdy pochopili, čemu jiné-
mu by se v životě chtěli věnovat. Většinou to 
však bývá láska na celý život. Kovářství je ná-
tura, je to životní styl. Sám sebe jsem o tom 
přesvědčil, když nám nedávno začala rezivět 
naše nová akrylátová vana. 
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ívám zvony 500 let staré
Čím se liší umělecký kovář od „neumělec-

kého“? Co vlastně všechno dělá? 
To je složitá otázka. Odpovím nejdřív víc 

ze široka. Mám dojem, že jak se celý svět 
globalizuje, odráží se tenhle stav metaforic-
ky i  v  řemesle. Úzká specializace dnes není 
v kurzu a to je důsledek hlavně dvou věcí. Ře-
meslné práce jsou stále žádané, ale lidí, kteří 
by je chtěli dělat, momentálně tolik není. Ti, 
kteří se pohybují v řemesle, jsou proto nuceni 
pokrýt širší poptávku. 

Druhá věc je velmi snadný přístup k  infor-
macím, inspiracím apod. Vzniká tak hodně ne-
příjemný nešvar. Všichni „rozumí“ všemu. Do-
chází tak paradoxně k řadě nedorozumění, kdy 
rytmus určuje ten, kdo má vyšší sebevědomí. 

Ale abych se vrátil k té kovařině. Ještě stále 
nás obklopuje řada věcí, kde je zatím ocel pro 
svoje vlastnosti nenahraditelná. Obecně by 
se dalo říct, že kovář jako takový se bude za-
měřovat spíš na funkční a konstrukční prvky, 
nástroje, polotovary. Samozřejmě svébytnou 
krevní skupinou jsou podkováři. Umělecký 
kovář pak tomu všemu přidá určitou estetic-
kou hodnotu. Většinou se jedná o tzv. „užité 
umění“, kdy je schopný některé principy z ar-
chitektury nebo sochařství přenést do běž-
ných doplňkových předmětů jako je zábradlí, 
brány, svícny, dveřní kování a mnoho dalších 
věcí, které kolem sebe vidíte. 

Specializuješ se na něco konkrétního? V čem 
může být umělecké kovářství specifi cké?

Každý z nás má radši nějaký typ materiálu, 
nějaké tvarosloví, různou technologii, bohatší 
nebo jednodušší zdobení a řešení. Koneckon-
ců i ta stopa kladivem je vždy originální. 

Kovářství je specifi cké tím, že každý ko-
vář začíná svou kariéru výrobou vlastního 
ručního nářadí. Jsou to kladiva, palice, tvaro-
vací nástroje, zápustky do kovadliny, kleště, 
zkrátka vždycky to musí „padnout do ruky“. 
Neumím o sobě říct, že bych se na něco spe-
cializoval, i když některé práce jsou mi milejší. 
Práci si vybírám podle složitého algoritmu, ve 
kterém se někdy ani já sám nevyznám. Kromě 
ekonomické stránky a  – k  nelibosti zúčast-
něných i termínů – musím nějak hospodařit 
s vlastní energií. Čerstvé klouby, svaly a oči si 
prostě z internetu nestáhnete. 

K tomu, co mám rád – měl jsem možnost 
víceméně náhodou pracovat na výrobě replik 
zvonových příslušenství, jako jsou kované zá-
věsy na dubových hlavách, srdce zvonů a in-
stalace lineárních motorů pro pohyb zvonů. Je 
to nádherná práce, kde se snoubí harmonická 
kombinace materiálů, historie i  současnost 
a přesné fyzikální principy s citem. Jako bonus 
je tu krásná hudební a  duchovní stránka. Je 
to celoživotní škola s  přísnou supervizí zku-
šených kampanologů. Víte, když se Vám po-
daří znovu a správně rozeznít zvon, který už 
ledacos pamatuje a který někdo ulil třeba půl 
tisíciletí před vámi, je to nepopsatelný zážitek.

Jak moc je tvoje práce časově náročná? 
S čím začínáš den, s čím ho končíš? 

Mám rozdělaných vícero věcí najednou, 
právě proto, abych mohl činnosti prostřídat. 
Jindy potřebuji vyplnit technologické pauzy, 
skloubit cesty s výrobkem a pro materiál, po-
klábosit se zákazníky. Fyzickou práci jsem se 
naučil nepřetahovat do pozdních hodin a pře-
sčasů, protože mi pak nejde usnout. Návrhy, 
rozpočty a taková ta teoretická příprava, ty 
zasahují hluboko do soukromí. 

Je něco, co by člověka mohlo od umělec-
kého kovářství odradit? Nejsi už za ta léta 
unavený a neříkal sis někdy, že bys to pověsil 
na hřebík a stal se někým jiným? 

Já dlouho tvrdím, že všechno kolem nás 
je vždy o vztahu čehokoliv s čímkoliv, a také 
o vzájemné komunikaci. Pochopitelně každá 
činnost, které se člověk dlouhodobě věnuje, 
se na něm nějak zpětně podepisuje. Platí to 
pro každou práci, kovářství nevyjímaje. 

Já jsem si naopak nikdy neuměl představit, 
že bych dělal něco jiného. Někdy prostě sami 
cítíte, že některému výrobku se k zákazníkovi 
vyloženě nechce, a jindy to jde dočista samo. 

Pohybuješ se spíš na domácí půdě, nebo 
po tobě někdy laplo i zahraničí? A  jakou jsi 
měl kdy největší zakázku? 

Moje výrobky jsou často užitné povahy, 
proto je poptávka slušná i  lokálně. Také mě 
napadlo, jaké by to bylo v  zahraničí. Drtivá 
část mojí práce je však „práce na míru“. To 
je to, co obchodní centra a megapodniky ne-
umí – a to nám, malým živnostníkům, zajiš-
ťuje živobytí. Praktická a ekonomická stránka 
věci ale nedovoluje pracovat na nějak vzdá-
lená místa. Navíc Česko společně s Polskem, 
Ukrajinou, Běloruskem, Ruskem atd. patří 
mezi země s  největší kovářskou tradicí ve 
světě a zřejmě si vystačí s pokrytím trhu. Tak 
proč hledat štěstí jinde… Mezi země s  jedi-
nečným přístupem ke kovařině patří také Itá-
lie. V ostatních zemích většinou vede výroba 
nožů a seker z damascénské oceli. 

Vážím si každé práce, která mě posune ně-
kam dál a při které se ledacos naučím. Těžko 
z nich vybrat. Měl jsem možnost navrhnout 

a vyrobit korunku pro sochu Panny Marie do 
kostela v Olešnici. Souhrou různých náhod se 
korunka dostala až do Vatikánu a byla osob-
ně požehnána papežem Františkem. Vždycky, 
když se podívám na fotku a uvědomím si, že 
oboje naše ruce se dotkly něčeho, co vznika-
lo někde v dílně v Oldřiši, běhá mi příjemný 
mrazík po zádech. 

Co bys závěrem vzkázal lidem, kteří by 
o tento obor měli zájem? Na co se mají při-
pravit, s čím počítat? 

Chtěl bych říct, že jsem díky Bohu mezi 
námi kováři nikdy nepoznal nějakou zlou ri-
valitu. Když jsem já potřeboval s něčím pora-
dit nebo pomoct, žádný zkušenější kolega se 
na mě nikdy nevytahoval, ani s ničím nedě-
lal zvlášť velký tajnosti. Já se snažím chovat 
stejně. Každý ví, že pokud chceš mít trvalejší 
úspěch, musíš si ho tak jako tak vypotit.

Michaela Mužíková

ELEKTRO SVÍTIDLA NÁBYTEK

WWW.TESHOP.CZ

6.499,-

SUPER CENASUPER CENA

6v1
POJEZD
VARIABILNÍ

ZÁBĚR
46 cm

Benzínová
seka ka 

s pojezdemVÝDEJNÍ MÍSTO:
TAUER ELEKTRO SVITAVY
Milady Horákové 4, tel.: +420 461 540 132
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Poslední rok v Dětském domově Polička 
byl a stále je náročný pro děti i pro zaměst-
nance. I přes nejrůznější komplikace se nám 
daří zabezpečit nepřetržitou péči o  děti 
v tomto dlouhém covidovém období. Všich-
ni kolegové dělají pro děti maximum. Při-
způsobují se neustálým změnám systému 
služeb a zvládají i náročnou distanční výuku 
rodinných skupin dětí. Velmi si vážím práce 
celého našeho týmu a chtěla bych všem za-
městnancům tímto moc poděkovat. 

Poděkování patří i všem našim spolupra-
covníkům a  sponzorům, kteří nás v  této 
době podporují. 

Abychom i my společně s dětmi pomoh-
li někomu jinému zvládnout tuto nelehkou 
dobu a udělat alespoň trochu radosti, vyro-
bily děti společně s  pedagogy velikonoční 
přání a  drobné dárky, kterými potěšili kli-
enty Domu s pečovatelskou službou „Pen-
zion“ v Poličce, klienty Domu s chráněnými 
byty v  Brněnci a  covidová oddělení  ne-
mocnic v Litomyšli a Svitavách. Dle ohlasu 
z  těchto zařízení se nám podařilo potěšit 
klienty, zaměstnance i  pacienty. A  za to 
jsme moc rádi. 

Miroslava Přiklopilová

Dárky
pro seniory
a zdravotníky

V  současné době probíhá stavba no-
vého domu pro dětský domov a  po jejím 
dokončení dojde v letošním roce ke stěho-
vání a opuštění stávající budovy DD. Díky 
podpoře našeho zřizovatele Pardubického 
kraje, Města Poličky a úsilí celého týmu za-
městnanců se nám daří postupně realizo-
vat náš transformační plán. V novém domě 
najde svůj domov jedna rodinná skupina 
dětí a  také zde vznikne prostor pro man-
agement DD. 

Všechny děti umístěné z rozhodnutí sou-
du do Dětského domova Polička tak budou 
mít možnost vyrůstat v běžných bytech či 
domě v  Poličce a  okolí. Dle našich zkuše-
ností z  několikaletého provozování dvou 
bytů je život dětí v nich přirozenější. Menší 
rodinná skupina umožňuje větší individuál-
ní péči a přístup k dítěti. Děti se přirozeně 
stávají součástí svého okolí a daří se nám 
lépe je připravit na budoucí život.

V  současné době řešíme vybavování 
nového domu. Pokud nám chcete pomo-
ci, máte možnost prostřednictvím našeho 
účtu č. 1284768349/0800. Jakákoliv část-
ka nám pomůže vytvořit dětem podmínky 
pro jejich rozvoj a tím i  lepší start do dal-
šího života. 

Miroslava Přiklopilová, ředitelka

Pomoc pro děti
z dětského domova

Rádi bychom poděkovali redakci Jitřenky 
za to, že nám v  každém vydání poskytne 
prostor přinést informace z Oblastní charity 
Polička blíže veřejnosti a  svým čtenářům. 
Spolupráce si velice vážíme a přejeme všem 
dobré zdraví, radost a sílu do dalších dnů.  

Příjemné se smysluplným „poprvé“
Sociální i zdravotní služby OCHP odhod-

laně čelí novým výzvám, což dokládá i sku-
tečnost, že za bezmála třicet let existence 
organizace jsou stále blíž svým uživatelům 
a klientům. Vzájemná blízkost a spoluprá-
ce těch, kteří službu potřebují a  využívají, 
těch, kteří ji poskytují, a v neposlední řadě 
také těch, kteří ji podporují, je základním 
stavebním kamenem veškerého společ-
ného snažení. Službou, která právě v  le-
tošním roce doznává zásadního rozvoje 
i organizačních změn je Domácí hospic sv. 
Michaela, poskytující v  poličském regionu 
paliativní péči již od roku 2014. Od počátku 
roku 2021 se působnost této služby rozši-
řuje na větší území, do více obcí regionu. 
S tím souvisí posílení týmu služby, odpoví-
dající vybavení i zázemí. Vedení služby DHP 
se od 1. března ujala Mgr. Jitka Kosíková, 
která byla součástí týmu celosvětově půso-
bící organizace Lékařů bez hranic a působi-
la také v pražském hospici Cesta domů. Po 
„profesním proplutí světa“ skromně a bez 
dávání na odiv sesbírala všechny své cen-
né zkušenosti a  přivezla si je do poličské 
Charity, kde zakotvila jako vedoucí služby 
Domácího hospice sv. Michaela. Pomyslné 
žezlo vedení jí předala dlouholetá vedoucí 
služby Želmíra Plecháčková. Novou posilou 
hospicového týmu je rovněž MUDr. Magda-
lena Vlachová. 

Výše uvedenou službu DHP mimo jiné 
podporuje od 1. listopadu 2020 k  tomuto 
účelu založená veřejná sbírka „Mé přání je 
zůstat doma“. Nyní, v  měsíci dubnu, služ-
bu podpořila i  široká veřejnost napříč ge-
neracemi, a  to svou účastí ve sportovně-

ZPRÁVY Z CHARITY
-turisticko-pohodové akci Běžíme srdcem 
pro Domácí hospic sv. Michaela. Na skvěle 
připravených trasách kolem Poličky bylo 
možné absolvovat pět různě dlouhých tra-
tí včetně půlmaratonu a maratonu (i  tyto 
náročné tratě byly se skvělými časovými 
výsledky pokořeny). Běžet jste mohli s ča-
sem i větrem o závod a soutěžit o každou 
vteřinu nebo se také jen tak projít. V obou 
případech bylo propojeno příjemné s  uži-
tečným. Startovné podpoří charitní službu 
a všichni zúčastnění měli dobrý pocit z ak-
tivity, která podpořila charitní dílo a udělala 
dobře jejich zdraví.

Veškeré informace k poskytování i mož-
nostem využití všech našich charitních slu-
žeb naleznete na stránkách www.policka.
charita.cz, rovněž na fb: www.facebook.
com/charitapolicka.

Příjemné se smysluplným „podruhé“
V tomto případě se propojila spolupráce 

OCHP, Projekční kanceláře ŠAFÁŘ CZ s. r. o. 
a stavební fi rmy PHP Stav, s. r. o. se společ-
ným, smysluplným cílem. Cílovou rovinkou 
totiž probíhá rekonstrukce Charitního domu 
IV. na nároží poličské Riegrovy a Vrchlické-
ho ulice. Zrekonstruované prostory by měly 
začít sloužit charitním službám postupně 
již během druhé poloviny tohoto roku. Bu-
dova poskytne mimo jiné rovněž nové zá-
zemí službě zmíněného domácího hospice. 
Po stavební stránce je tedy dům hotov, ale 
práce nás čeká ještě spousta. Kdo kdy sta-
věl nebo přestavoval, jistě nám dá za prav-
du. Přesto se těšíme, že se podaří všechno 
dobře zvládnout a přijde i ten správný čas, 
kdy bude rekonstruovaný dům nabídnut 
k nahlédnutí také veřejnosti, která do něho 
vložila svoji nesmazatelnou stopu v podobě 
fi nančních příspěvků prostřednictvím veřej-
né sbírky „Projekt charitní dům“. 

Marcela Vraspírová

Sbírání odpadků
Aprílové počasí nás „chariťáky“ rozhodně 

neodradí. A tak jsme se s klienty AC dílen 
vydali do přírody, abychom posbírali odpad, 
který tam nepatří. Rozdělili jsme se na dvě 
skupiny, vybavili se hygienickými prostřed-
ky (rukavice) a odpadkovými pytli a  „hurá 
na to“. První skupinu tvořila výtvarná dílna 
a  rukodělná dílna, druhou skupinu tvořila 
keramická dílna a dřevodílna. První skupi-
na uklízela cyklostezku u obalovny, kde se 
také konal charitní běh pro hospic. Druhá 
skupina uklízela cyklostezku za zimním 
stadionem a přibrali jsme k tomu i přilehlý 
lesík u sídliště Hegerova. Dohromady jsme 
nasbírali 6 pytlů odpadu. Klienti AC dílen se 
rádi do této akce zapojili a chtěli by se za-
pojit do úklidu i příští rok. 

Lucie Gregorová
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INZERCE
řádková
• Nabízím rekonstrukce a  opravy sta-

rých komínů, čištění komínů, opravy 
žlabů, svodů, drobné zednické práce.
Tel. 731 506 249, 464 620 162 po 19. hod. 

• Provádíme očištění starých střech 
tlakovou vodou a  nátěr lakem nebo 
barvou. Zvýšení životnosti střech!
Tel. 731 506 249, 464 620 162 po 19. hod. 

• Přivýdělek. Tenisový oddíl nabízí přivý-
dělek na pozici OBSLUHA bufetu. Pra-
covní doba – dle provozní doby a pouze 
v sudý nebo lichý týden. Bližší informace 
na tel.: 608 813 772

• Koupím gramofonové desky do své archiv-
ní sbírky. Nesbírám vážnou hudbu, lidovky 
a dechovky. Platba ihned v hotovosti. Dě-
kuji za nabídky na tel.: 724 229 292 nebo 
e-mail: Fiat1955@seznam.cz

• Přijmu pracovníka, brigádníka, OSVČ nebo 
do zam. poměru. Drobné zednické práce, 
nátěry střech a práce pomocné. Od květ-
na 2021. Tel.: 731 506 249

• Mladý pár hledá/koupí stavební parcelu, 
může být i menší cca 600 m2 nebo starší 
rodinný dům k bydlení se zahradou v okolí 
Poličky, prosím, nabídněte. Tel.: 725 732 890

• Servis chlazení – Milan Fajmon Bystré. 
Opravy průmyslového chlazení, montáž 
klimatizací a  revize úniku chladiva, opravy 
chladniček a mrazniček. Tel.: 603 782 573

• Krmiva na Kruháči, Hegerova 1153, Polička 
- široký sortiment krmiv a potřeb pro psy, 
kočky, hlodavce, ptáky atd. Nově v nabídce 
krmiva pro králíky a  veškerou drůbež za 
nízké ceny. Tel: 777 587 649, 777 627 575, 
libami@seznam.cz

Poděkování
Chtěla bych poděkovat MUDr. Hamanovi 

za velmi lidský přístup a  každodenní péči 
v době mé nemoci. Myslím si, že je velkým 
vzorem pro řadu jiných.

P. Balzerová

Poděkování 
Dne 16. března opustil tento svět pan Václav 

Rippl – věrný poličský rodák a patriot. Něko-
lik let užíval služeb zdejšího pečovatelského 
domu a  poslední týdny v  „Penzionu“ bydlel. 
Děkujeme za péči panu doktorovi Hamanovi 
a  děkujeme za obětavou a  trpělivou pomoc 
všem pečovatelkám a  týmu zdravotních ses-
ter. Profesionalita všech byla obohacena velkou 
dávkou laskavosti, porozumění a přátelskosti. 
Děkujeme za to, že našemu tátovi bylo splně-
no přání dožít život v rodném městě navzdory 
vzdálenosti, která ho dělila od ostatní rodiny.

Václav a Jan Ripplovi

Aby nebyl 
nikdo sám

Zdravím seniory a začnu úslovím: Na prv-
ního máje půjdeme do háje.

Zdá se, že i po celý máj – květen, nejkrás-
nější měsíc v roce – musíme stále čekat, co 
s námi ten neřád covid udělá. Nedá se nic 
dělat, než doufat, že vás budeme brzy in-
formovat o zahájení první letošní velké akce 
seniorů. Držme se všichni, nejen senioři.

Za výbor MO SČR Petr Lajžner

S nadějí, že se budeme moci již od května 
v DPS Penzion opět setkávat, jsme pro vás 
připravili plán akcí. Pokud dojde ke změně, 
budete informováni na stránkách www.
dpspolicka.cz, nebo se můžete informovat 
na recepci – tel.: 461 753 111.
4. 5. – Šikovné ručičky – práce s vlnou od 
13:30 hod. v pracovní místnosti
5. 5. – Trénování paměti od 14:00 hod. ve 
společenské místnosti
11. 5. – Šikovné ručičky – práce s vlnou od 
13:30 hod. v pracovní místnosti
12. 5. – Literární setkání od 14:00 hod ve 
společenské místnosti
18. 5. – Šikovné ručičky – práce s vlnou od 
13:30 hod. v pracovní místnosti
19. 5. – Trénování paměti od 14:00 hod. ve 
společenské místnosti
26. 5. – Besídka ke Dni matek od 14.00 
hod. v jídelně 

V. Pevná

DPS Penzion



KU
LT

UR
A

16

Tylův dům přechází na nový online
vstupenkový systém. Myslíme jak na Váš
komfort, tak i na životní prostředí, proto
budete mít nově možnost zakoupení také
elektronické vstupenky, která Vám bude
doručena na email. Jak elektronická, tak i
klasická papírová vstupenka budou nově
obsahovat QR kód, který při vstupu do
sálu předložíte ke kontrole personálu se

AKTUÁLNÍ
INFORMACE

předložit její QR kód na Vašem chytrém telefonu či tabletu. Předprodej vstupenek na všechny akce pořádané
Tylovým domem bude od května 2021 obnoven. Zakoupené vstupenky včetně vstupenek na pořady s
náhradními termíny zůstávají v platnosti. Pokud si i přesto přejete Vaše vstupenky vrátit, obraťte se s Vaším
požadavkem na email tyluvdum@tyluvdum.cz   
         

Tým Tylova domu

čtecím terminálem. Elektronickou vstupenku nemusíte tisknout, stačí                

Vážení diváci,

AKTUÁLNÍ INFORMACE

Tylův dům je uzavřen do odvolání. Běžný provoz bude 
obnoven po rozvolnění vládních opatření týkajících se kulturních zařízení.
Aktuální informace naleznete na našich webových stránkách a sociálních sítích.
Předprodej vstupenek zajišťuje: Informační centrum Polička, Palackého nám. 160, tel. 461 724 326.
V Tylově domě se vstupenky prodávají vždy pouze hodinu před danou akcí. Změna programu vyhrazena.

www.tyluvdum.cz

Sledujte nás:

I N F O R M A C E  K  P L A T N O S T I  M O D R Ý C H  D Á R K O V Ý C H  P O U K A ZŮ

Modré dárkové poukazy s platností do 31. 12. 2020 včetně je
možné uplatnit  do 30. 06. 2021. Pokud tyto poukazy vlastníte
a nebudete je z důvodu uzavření Tylova domu  nebo IC Polička
moci do konce června uplatnit, vrátíme Vám za ně peníze.
Modré dárkové poukazy, jejichž platnost vypršela nebo teprve
vyprší v průběhu roku 2021, bude možné vyměnit v kanceláři
Tylova domu za dárkové poukazy s prodlouženou platností.

P O L IČK A  J A Z Z

F E S T I V A L

2 4 .  R OČN Í K

1 7 . 1 1 .  -  2 0 . 1 1 .2 3 .  R OČN Í K

2 8 . 0 8 .  -  1 3 . 0 9 .

M A R T I NŮ  F E S T

P O L IČK A  2 0 2 1P O L IČK A  * 5 5 5

F E S T I V A L

3 0 .  R OČN Í K

2 0 . 0 8 .  -  2 2 . 0 8 .
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Mezinárodní festival dokumentárních fi lmů 
o lidských právech Jeden svět se v Poličce po-
řádá již řadu let. I letos by ho spolek Pontopo-
lis rád zprostředkoval poličskému publiku a ač 
se termín nezadržitelně blíží, některé jeho 
součásti jsou stále nejisté. Nechce se nám 
slibovat uspořádání letních kin, když je půlka 
dubna a  venku chumelí. Stejně tak je těžko 
uvěřitelné, že bychom se za pár týdnů mohli 
sejít na venkovní kulturní akci alespoň v po-
čtu 20 lidí. Festival, kdy promítáme prakticky 
jen pro pořadatele, jsme si vyzkoušeli vloni na 
podzim a úplně nás nezaujal. Letos bychom 
tam rádi měli i nějaké to publikum. Pojďme si 
tedy shrnout, co již víme a v co doufáme. 

Ročník 2021 bude v mnoha ohledech spe-
cifi cký. Dělí se na online část, jejíž struktura 
se již nezmění a offl  ine, která svoji strukturu 
teprve dostane. Téma je příhodné: „VYPADÁ-
VÁŠ“. 

Tisková zpráva Člověka v tísni, který festi-
val jako každý rok organizuje, jej představuje 
takto: „Internetové připojení, zapnuté webka-
mery, neustálé klikání myší a snaha alespoň 
na chvilku vidět ty, kteří jsou na druhé straně 
obrazovky. „Vypadáváš“ se stalo jedním z nej-
častějších slov, která provázejí setkání lidí 
zprostředkovávaná technickými možnostmi 
internetu. Je to upozornění na slabé připojení, 
na technické obtíže, které negativně vstoupily 
do komunikace umožněné technologiemi. Zá-
roveň označuje i situaci, ve které se spousta 
lidí po začátku pandemie ocitla. Kdo vypadá-
vá pouze z videokonferencí a kdo z běžného 
života? Jaké výzvy s sebou přinesl přechod do 
online prostředí a  jaké je naše místo v nové 
realitě? Tím se bude zabývat dvacátý třetí 
ročník Mezinárodního festivalu dokumentár-
ních fi lmů o lidských právech Jeden svět, kte-
rý proběhne z důvodů současné pandemické 
situace od 10. května do 6. června online po 
celém Česku. Jeden svět tak bude letos oprav-
du jen jeden.“

„Nedílnou součástí festivalu Jeden svět 
jsou jeho regionální části, díky kterým mo-
hou diváci festival navštívit nejen v Praze, ale 
i  v  dalších českých, moravských a  slezských 
městech. Letošní ročník díky přesunu do on-
linového prostředí propojuje diváky a divačky 
napříč Českou republikou – poprvé se letos 
díky němu na stejný výběr fi lmů mohou podí-
vat lidé z Poličky, Brna i Pardubic. Nezůstane 
ovšem pouze u fi lmů a diváci a divačky budou 
mít jedinečnou příležitost diskutovat o důleži-
tých společenských tématech prostřednictvím 
online streamů, do kterých se zapojí i vybra-
ná regionální města. Pokud to aktuální situa-
ce dovolí, budou se návštěvníci a návštěvnice 
regionálních festivalů moci těšit i na venkovní 
projekce v  letních kinech, které proběhnou 
v  souladu s  vládními a  hygienickými naříze-
ními.“

FESTIVAL
Jeden svět 2021

Od 10. do 19. května se diváci mohou 
těšit na Jeden svět živě – pravidelné projek-
ce doprovázené streamy debat s fi lmovými 
tvůrci a tvůrkyněmi. Pro harmonogram pro-
jekcí a streamů sledujte facebookové strán-
ky Jeden svět – Polička, Jeden svět/One 
World a  webové stránky www.pontpolis.
cz a www.jedensvet.cz. Také Polička bude 
mít svoje zastoupení v online části festivalu, 
v sobotu 15. 5. bude živě streamovat deba-
tu s  režisérkou snímku Papa s én va (Táta 
na odpočinku) Pauline Horovitz. Každý je 
víc než srdečně zván, aby se připojil, zapojil 
a užil si debatu, kterou bohužel nemůžeme 
vést naživo a s diváky, jak jsme zvyklí. Pod-
poříte tak (nejen) pontopolisí organizátorky, 
pro které je živý stream jedna velká výzva!

Od 20. května do 6. června si budou divá-
ci a divačky moct pustit zdarma všechny fi l-
my na nové platformě Jeden svět online. Fil-
my budou dostupné kdykoliv a  odkudkoliv 
z České republiky. Vybrané projekce budou 
stejně jako v kinech opatřeny audiopopisem 
nebo speciálními titulky pro neslyšící.

Pokud se uvolní restrikce k omezení ší-
ření nákazy a lidé se budou moci shroma-
žďovat, rádi bychom Vás pozvali na dvorek 
volnočasového centra Pontopolis (Riegro-
va 52, Polička), kde uvedeme 3 vybrané 
snímky letošního festivalu a  do prostoru 
areálu poličské sjezdovky, kde promítneme 
fi lm o trochu jiné „sjezdovce“. Naším zbož-
ným přáním je zvládnout alespoň jednu 
akci. Program letního kina by mohl vypa-
dat asi takto: 

Pátek 21. 5. ve 21.00, dvorek volnoča-
sového centra Pontopolis, Riegrova 52, 
vstupné 50 Kč

Ponor / Descent – Nays Baghai / Austrá-
lie / 2021 / 65 min.

Otužování působí blahodárně nejen na 
tělo, ale i na duši. Své o tom ví nizozemská 
potápěčka Kiki, které ponor do studených 
vod přinesl vysvobození z traumat minulos-
ti a ukázal cestu k vědomějšímu prožívání.

Pomalý nádech a výdech. Voda na Islan-
du je křišťálově průzračná a  její teplota se 
pohybuje kolem dvou stupňů. Na ledové kře 
sedí žena v  plavkách a  pozvolna si obléká 
ploutve, potápěčské brýle a šnorchl. Kiki je 
profesionální potápěčka a  v  hlubokých le-
dových vodách posunuje limity své výdrže 
za hranice lidského chápání. Její kondice je 
výsledkem několikaletého pozvolného tré-
ninku, který ji naučil, jak mít ráda sebe a své 
tělo. Snímek v impozantních záběrech zkou-
má hlubiny lidského nitra na pozadí světa 
skrývajícího se pod vodní hladinou.

V souvislosti s tématem otužování máme 
v jednání debatu s českým freediverem Da-
videm Venclem, držitelem světového rekor-
du v plavání pod ledem bez neoprenu 2021. 
Více na www.davidvencl.cz. Debata by se 
konala před promítáním v 19:30.

Sobota 22. 5. ve 21:00, dvorek volno-
časového centra Pontopolis, Riegrova 52, 
vstupné 50 Kč

Vlci na hranicích / Wolves at the Borders – 
Martin Páv / Česká republika / 2020 / 77 min.

Kdo tady byl dříve: vlk, nebo člověk? Do-
kument sleduje návrat vlků do českých lesů 
a ukazuje náš rozpolcený vztah ke krajině na 
případu sporu obyvatel v malé obci na Brou-
movsku.

Na jedné straně stojí chovatelé ovcí a stat-
káři s obavami o svá zvířata. Na druhé straně 
pak ekologická farmářka a část místních, která 
příchod vlků vítá. Vidí v nich totiž možnost ob-
novy přírodní rovnováhy v krajině. Celou situa-
ci diriguje svérázný starosta obce Vernéřovice. 
Spory o neviditelného nepřítele začínají disku-
zí u  piva v  hospodě a  posléze se vystupňují 
v masivní protestní akce. Snímek je observační 
mozaikou rozličných motivací, postojů a obav, 
které provázejí vítače i odpůrce vlků ve volné 
krajině.

Sobota 29. 5. ve 21:00, areál poličské sjez-
dovky, vstupné 50 Kč

Jak se staví hora / Making A  Mountain – 
Rikke Selin Fokdal, Kaspar Astrup Schröder / 
Dánsko / 2020 / 52 min.

V  rovinaté Kodani se od roku 2019 tyčí 
hora. Lezou po ní horolezci. Sjíždějí z ní lyžaři. 
A kouří se jí z komínů. Hora Amager je totiž 
futuristická spalovna odpadu.

Výběrové řízení na novou, ekologičtější spa-
lovnu otevřelo příležitost, které se chopil archi-
tekt Bjarke Ingels. Porotu si získal především 
neotřelostí svého návrhu: celou stavbu pojal 
jako umělý kopec, který má návštěvníkům ote-
vřít výhled na město a  dopřát jim po libosti 
sportovní, sociální či prostě jen estetický záži-
tek. Dokument ve zhuštěné podobě mapuje re-
alizaci celého projektu. Představuje architekto-
vu perspektivu i rozličná úskalí, jež ambiciózní 
vize nevyhnutelně přinesla, a  v  časosběrných 
záběrech z  různých fází konstrukce nechává 
zvolna ožívat samotnou stavbu.

Pátek 4. 6. ve 21:00, dvorek volnočasového 
centra Pontopolis, Riegrova 52, vstupné 50 Kč

Kuráž / Courage – Aliaksei Paluyan / Ně-
mecko, Bělorusko / 2021 / 90 min.

Běloruské Svobodné divadlo už čtrnáct let ve 
svých představeních podrobuje Lukašenkův au-
toritářský režim odvážné kritice. V době, kdy se 
země ocitá na rozcestí, je ale fungování divadla 
ohroženo více než kdy dříve.

Zápas o tvůrčí svobodu a svobodu slova se 
v Bělorusku ocitá v bodě historického zlomu. 
Vytrvalost a odvaha tisíců protestujících, kteří 
volají po změnách a  demokracii, zatím nará-
ží na stejně vytrvalé státní násilí a  zatýkání, 
jímž se represivní režim snaží urputně udržet 
u moci. Jaké budou další osudy členů a členek 
nezávislého běloruského Svobodného divadla 
v následujících dnech a týdnech? Celá země se 
v současnosti stává jevištěm, na němž je kaž-
dý nucen zaujmout roli ve skutečném zápase 
o budoucí podobu Běloruska.

Promítací dny bychom rádi zachovali, pořadí 
fi lmů se ještě může změnit, pro aktuální infor-
mace prosím sledujte Facebook Jeden svět – 
Polička, www.pontopolis.cz, www.jedensvět.cz 
a plakátovací plochy města Poličky.
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1.–30. 5. 2021
Srdečně zveme – až to bude možné – na 

společnou výstavu dvou výrazných sochař-
ských osobností z nastupující umělecké ge-
nerace.

Petra Skořepová ukončila před dvěma 
lety svá studia v  konceptuálně orientova-
ném atelieru současného Rektora AVU Prof. 
Tomáše Vaňka, a Tomáš Pavlacký absolvo-
val atelier sochařství 1 na FaVU v Brně. 

Oba umělci se zabývají ve svém oboru 
specifi ckou sférou výzkumu současné rea-
lity. Petra Skořepová reaguje na krajinu, 
je akční a zajímá ji práce s  „živým“ mate-
riálem, ať už jde o práci s odlitky reálných 
rostlin nebo performance. Tomáš již dekádu 
zkoumá sféru digitálních nástrojů a hranic 
3D technologií. Ve své tvorbě zhmotňuje 
a vizualizuje fenomén selhání ve virtuálním 
prostoru.

Oba tvůrci přinášejí svěží vánek do vizu-
álního oboru, přičemž ovšem oba vycházejí 

GALERIE KABINET CHAOS
Petra Skořepová a Tomáš Pavlacký – VÝMĚNA  NAPLNĚNÍM

z  konceptuálního způsobu myšlení, které 
dokáží oba podat zároveň vysoce esteticky. 
Slova autorů:
„Potřebuje být opravdový, stát se naplně-
ným.
Jí se zdál sen, jak nalezla svou vnitřní sílu, 
ta měla podobu koně,
zaprášeného a čekajícího.“

Galerie Kabinet Chaos touto výstavou 
zahajuje letošní opožděnou sezonu. Kon-
cept letošního celoročního programu naší 
galerie provozované Spolkem Planeta Cha-
os z.  s., přináší téma „Setkávání“ a  „Pro-
pojování“. Pokud omezeně  – díky restrik-
cím – ve vztahu k divákovi, potom aktivně 
v propojování a seznamování se mezi jed-

notlivými autory, kteří společně připravují 
a  vytvářejí dvoustranné nebo třístranné 
instalace v prostoru naší galerie.

Těšíme se na setkání s Vámi i autory. 
MgA. Veronika Šrek Bromová, za spolek 

Planeta Chaos z. s.
Najdete nás na adrese Střítež 68, 

Polička 572 01, kontakt: 602 315 215, 
verbrom@gmail, otevřeno v  neděli mezi 
13–18hod., v  den vernisáží, nebo po 
domluvě. Inzerujeme na Artmap, Face-
booku, Instagramu, Jitřence. Náš web: 
www.planeta-chaos.cz. 

Za podporu děkujeme Ministerstvu Kul-
tury ČR, a městu Polička. Bez práce dobro-
volníků bychom se neobešli, děkujeme též.

Z důvodu současné epidemiologické situ-
ace byl zrušen Novoroční koncert bigbendu 
Th e People, který se měl uskutečnit v ná-
hradním termínu v pátek 23. dubna v Ty-
lově domě. 

Zakoupené vstupenky v  Informačním 
centru Polička je možné vrátit v  kulturní 
kanceláři Tylova domu po předchozí do-
mluvě. „Pokud někdo zakoupil vstupenky 
online, ty budou automaticky stornovány 
a vstupné vyplaceno zpět na účet,“ upozor-
ňují pracovníci kulturního zařízení.

(sáň)

KONCERT
	 e People 
zrušen

Pracovníkům Tylova domu se podařilo 
zajistit nový náhradní termín pro divadelní 
představení Veletoč, které se mělo původ-
ně odehrát 13. dubna 2021. Nový termín je 
6. října 2021 v 19 hodin. Zakoupené vstupen-
ky zůstávají v platnosti. Pokud si přesto někdo 
z diváků přeje vstupenky na zmíněné předsta-
vení vrátit, může se obrátit s tímto požadav-
kem na email tyluvdum@tyluvdum.cz.

(sáň)

Veletoč:
nový termín 



Na Mozaice nezahálíme, připravujeme pro vás 
nové hry a dílničky. 

Těšíme se na viděnou! 
Středisko volného času Mozaika KU
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Z důvodu respektování platných nařízení vlá-
dy bylo Městské muzeum a galerie Polička uza-
vřeno. Vývoj situace sledujte na našich webo-
vých stránkách.

AKCE:
ZAHÁJENÍ MUZEJNÍ SEZÓNY
8. května 2021 od 14.00 hod., výstavní sály 

muzea a galerie
Pokud to epidemická situace dovolí, zveme 

vás v sobotu 8. května 2021 na zahájení muzejní 
sezóny! V tento den otevřeme dvě výstavy: stře-
dověkou, plnou válečné zbroje, dámských gotic-
kých šatů, hravých aktivit i  vyrábění – ŽIŽKA 
PŘED BRANAMI ... 600 let od vstupu husitských 
vojsk do Poličky a také výstavu HRÁTNICE aneb 
Hravá radnice – velkou interaktivní hernu pro 
chytré hlavy i šikovné ruce!

Připravený je bohatý program. Úvodní slovo 
pronese někdejší biskup a  nynější farář Církve 
československé husitské Štěpán Klásek, který 
také zahraje a  zazpívá slavný husitský chorál. 
Těšit se můžete i  na záznam vystoupení dětí 
z MŠ Palackého náměstí.

Vývoj situace sledujte na našich webových 
stránkách.

ŽIŽKA PŘED BRANAMI
dotyková výstava k výročí 600 let od vstupu 

husitských vojsk do Poličky plná válečné zbroje, 
dámských gotických šatů, hravých aktivit i  vy-
rábění

8. 5. – 31. 8. 2021, výstavní sály muzea
V roce 1421 se při svém tažení a snaze vyma-

nit východní Čechy a Moravu z moci Zikmunda 
Lucemburského ocitl Jan Žižka z Trocnova před 
branami města Poličky… Jak to bylo dál? Bojo-
vala Polička či nechala otevřít brány, aby bylo 
město uchráněno? Hodili měšťané Žižkovým 
vojákům přes hradby vykrmenou svini nebo je to 
jen pověst? Přijďte na výstavu a vše se dozvíte! 

Nebudou chybět husitské zbraně, zbroj, 
kroužkové košile a  přilby, které si můžete vy-
zkoušet a  potěžkat. A  co se potom „zvěčnit“ 
jako válečník v bitvě v připraveném fotokoutku 
s velkoformátovou ilustrací! Ani dámy nepřijdou 

Centrum Bohuslava Martinů
zkrátka. Mohou si obléknout gotický šat a ozdo-
bit se čelenkou či závojem. Kromě informací 
a  perliček o  husitech a  neporaženém váleční-
kovi na vás čekají zajímavosti z historie města 
Poličky a hradu Svojanova. Výstava bude poprvé 
otevřena při společném Zahájení muzejní sezó-
ny 8. května 2021 od 14.00 hodin ve výstavních 
sálech muzea.

HRÁTNICE aneb Hravá radnice
interaktivní herna pro chytré hlavy i  šikovné 

ruce 
8. 5. – 31. 8. 2021, výstavní sály Městské ga-

lerie, Palackého nám. 
Všem, co si rádi hrají, oznamujeme, že se 

výstavní sály poličské radnice promění v  jednu 
velkou interaktivní hernu! Nevěříte? Přijďte se 
o tom přesvědčit a nudit se rozhodně nebudete!

Čekají na vás skládačky, hlavolamy, kví-
zy i  dovednostní hry všeho druhu. Originální 
truhlářské exponáty k  nám připutují z  dílny 
Vlastivědného muzea v Šumperku a slibují zá-
bavu pro malé, větší i  velké. Můžete si zahrát 
například minigolf, domino či kuželky. Z  dílů 
postavit lomený oblouk, pyramidu nebo pra-
věké nádoby. Trpělivost prověříte při sestavo-
vání pohádkového orloje, taktiku u  bitvy lodí, 
spolupráci u balancovníku a vědomosti u mapy 
světa. Hernu doplníme různými aktivitami pro 
všechny věkové kategorie z výstav našeho mu-
zea a podíváme se i do historie hraní. Výstava 
bude poprvé otevřena při společném Zahájení 
muzejní sezóny 8. května 2021 od 14.00 hodin 
ve výstavních sálech muzea.

VÝZVA: 
Paměti z karantény
Povinnost držet se kvůli Covid-19 co nejvíce 

doma může klidně přinést historické a  literární 
poklady. Poličské muzeum se rozhodlo vyzvat 
seniory, aby během karantény sepsali paměti či 
krátké vzpomínky.

A  nemusí to být jen o  zlých či přelomových 
časech, ale také o  zajímavých zkušenostech, 
o  všedních radostech a  každodenním životě. 
O tom, co jsme zažili spolu, jako obyvatelé krás-

ného věnného města Poličky, jako rodina i  jako 
členové různých spolků.

Výzva je určená pro místní seniory uzavřené 
doma; cíleně ji zašleme i do domovů pro senio-
ry v okrese. Ale platí samozřejmě i pro ty, kteří 
dnes žijí v  jiné části republiky a v Poličce pro-
žili část života. Muzeum by rádo vybrané pasá-
že průběžně zveřejňovalo. Po té je vytiskneme, 
svážeme a  na vyžádání necháme k  nahlédnutí 
na recepci muzea. Neváhejte a  řekněte o  ,tom 
svým rodičům a prarodičům, aby jim čas tráve-
ný doma utíkal rychleji a  radostněji. Pokud se 
ale do výzvy bude chtít zapojit i někdo další, je 
též vítán. Pevně věříme, že se zde objeví nejeden 
poutavý příběh!

Texty napsané na počítači, psacím stroji či 
rukou budeme přijímat už od tohoto týdne přes 
email zavoralova@muzeum.policka.org nebo 
poštou na adrese Městské muzeum a  gale-
rie, Tylova 114, Polička. Zásilku je třeba ozna-
čit heslem: „Paměti z  karantény“. Uzávěrka je 
30. 6. 2021.

VÝZVA: 
ČAS PRO NEOBYČEJNÉ ŽÁŽITKY 2021 
21. ročník je naplánován na sobotní večer 

5. června 2021 (19.00 – 23.00 hod.). Pokud nám 
to vládní nařízení dovolí, pojďme se opět vese-
lit a procházet noční Poličkou. Letos se otevřou 
brány městské galerie, jejíž patra skrývají neje-
den klenot, a jako každý rok se můžete těšit na 
večerní prohlídky Rodné světničky B. Martinů. 
Akce se zúčastní i  několik dalších místních in-
stitucí, organizací a spolků, které si připraví též 
neobyčejný program.

SVATBA V MUZEU
Řekněte si své ANO v místech, kde se snoubí 

krása s historií…
Vybíráte místo pro svatbu? Poličské muzeum 

Vám nabízí možnost uspořádat svatební obřad 
na netradičních místech i pod širým nebem. 

Která z  variant bude ta Vaše? Romantická 
svatba v  rozkvetlém atriu, obřad v  uvolněné 
atmosféře audiovizuálního sálu nebo snad cere-
monie s nádechem historie v muzejní expozici? 
Podrobnosti, formuláře a  fotografi e najdete na 
webových stránkách. 

Dne 24. března 2021 vyhlásilo Středisko vol-
ného času Mozaika Polička pátrání po patnácti  
ztracených velikonočních vajíčkách.

Vajíčka se poztrácela po Liboháji v Poličce. Do 
hledání se zapojilo 168 dětí s rodiči. 

Úkol to nebyl lehký. Vajíčka se v Liboháji dob-
ře maskovala a  každé z  nich ukrývalo nějaký 
úkol, který děti musely splnit, než vajíčko ulovi-
ly a mohly si ho odškrtnout na hrací kartě jako 
nalezené. 

Při hledání vajíček a plnění úkolů se děti do-
zvěděly něco o velikonočních tradicích a zvycích. 

MOZAIKA
Ztracená vajíčka 
se našla

Na úspěšné lovce velikonočních vajíček, čeka-
la v Mozaice odměna, kterou si vyzvedlo 66 dětí. 

Děkujeme za pomoc s hledáním. 

Dopravní výchova nezačíná ve škole, ale 
v rodině. Rodiče učí své děti chodit, jezdit na 
tříkolce, odrážedle, koloběžce i na kole. 

Dopravní hřiště v Poličce je volně přístup-
né veřejnosti. Momentální situace nám ale 
nepovoluje vykonávat na dopravním hřišti 
dopravní výchovu. Proto jsme v Mozaice při-
pravili pro děti na hřišti informační cedulky 
s Andělkou. Andělka děti provede po hřišti. 

KOLO NENÍ HRAČKA!
S ANDĚLKOU NA KOLE BEZPEČNĚ!

Vysvětlí jim, co značka znamená a  jak se 
u této značky zachovat. Děti si mohou na do-
pravním hřišti vyplnit i jednoduchý test, kte-
rý ověří jejich znalosti. Jakmile to půjde, za-
hájíme na dopravním hřišti dopravní výchovu 
a to i v odpoledních hodinách pro veřejnost.

Veškeré informace naleznete na www.mo-
zaika-policka.cz, facebboku Mozaiky ve sku-
pině MÍT KAM JÍT.
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Vážení příznivci MaTami, pokud máme z vlád-
ních nařízení právě zavřeno, najdete program 
v online světě – besedy, poradny, apod. Sleduj-
te naše webové stránky www.matami.cz nebo 
www.facebook.com/RCMaTami. Dotazy rádi 
zodpovíme na matami@matami.cz. 
Poradny  pro širokou veřejnost, zdarma a bez 
objednání 
Ekonomická poradna (Bc. Eva Pazderová, Dis.)
13. 5. (čtvrtek) 10.30–11.30 hod.
Poradna psychomotorického vývoje (Mgr. Iva 
Sedláčková)
14. 5. (pátek) 16.00–18.00 hod.
Speciálně-pedagogická poradna (Mgr. Romana 
Jurečková)
26. 5. (středa) 15.00–17.00 hod.
Logopedický seminář 
10. 5. (pondělí) 16.00–18.00 hod.
24. 5. (pondělí) 16.00–18.00 hod.
Mgr. Hana Dalíková nabízí možnosti nápravy 
a další logopedické péče. Seminář je bez objed-
nání. 
Cena: 50 Kč za konzultaci.
Kurz TRÉNOVÁNÍ PAMĚTI
6., 13., 27. 5. (čtvrtek) 16.30–17.30 hod.
Kurz o 10 lekcích (čtvrtky). Kurz není limitován 

MATAMI věkem. Je určen pro každého se zájmem o tréno-
vání paměti, které je zábavné a zároveň účinné 
proti zhoršování mozkových funkcí.
Přihlašujte se na prihlasse@matami.cz. Povede: 
MUDr. Lenka Macků, česká společnost pro tré-
nování paměti.
Cena: 1 lekce / 60 min./ 50 Kč
Odpoledne s koučkou Renatou Křivou
12. 5.(středa) 16.00–18.00 hod.
Jak na vztahy aneb vztahy, ve kterých je nám 
prima. Scházíme se druhou středu v měsíci a ve 
skupině, případně individuálně, probíráme se 
zkušenou koučkou vztahy, výchovu, emoce, roz-
vržení času, apod. V  případě uzavření MaTami 
probíhá koučink online. 
Přihlašujte se na prihlasse@matami.cz.
Cena: 100 Kč 
Povídání o dospívání
18. 5. (úterý) 15.00–17.00 hod.
Pro holky 9-14 let. Seznámení s menstruací, jak 
ovlivňuje život ženy a jak ji lze využít? Povídání 
o ženském i mužském těle, tanec, výroba šper-
ku. Přihlašujte se na prihlasse@matami.cz. 
Povede: Jitka Macenauerová
Cena: 70 Kč 
Potravinové alergie – svépomocná skupina
19. 5. (středa) 15.30–17.00 hod.
Potravinové alergie postihují tolik dětí kolem 
nás, že jsme se rozhodli Vám nabídnout prostor 
pro sdílení zkušeností, receptů a rad. 

Jedním z nejbližších přátel v době, kdy žil Bo-
huslav Martinů v  Paříži, byl bezpochyby malíř 
Jan Zrzavý (1890–1977). Oba umělci měli leccos 
společného: stejně jako Martinů i  Zrzavý svou 
cestu k uměleckému vzdělání hledal velmi obtíž-
ně. Prošel vícero školami: studoval gymnázium 
v Havlíčkově Brodě, měšťanskou školu v Kutné 
Hoře a  v  Přibyslavi, v  roce 1905 studoval na 
stavební průmyslovce v Brně. Neúspěšně se ví-
cekráte hlásil na studia na pražskou Akademii. 
Rozhodl se proto vzdělávat se v umělecké malbě 
soukromě u  Karla Reisnera, později Vladimíra 
Županského a Františka Ženíška. Od roku 1907 
studoval na UMPRUM u  profesora Dítěte, ale 
po školním roce 1908-1909 byl vyloučen, neboť 
jeho osobitá umělecká duše nebyla schopna se 
přizpůsobit akademické výuce. 

V roce 1924 navštívil Francii, která jej nadchla 
a s menšími přestávkami se mu stala domovem 
až do roku 1939. V jedné z proslulých pařížských 
uměleckých kaváren se seznámil s Bohuslavem 
Martinů. Nejspíš to bylo někde ve čtvrti Mont-
parnasse, neboť ve 20. letech byly její kavárny, 
bary či hospůdky nejvyhledávanějšími místy pro 
setkávání mladých umělců. Měli zde  absolutní 
klid pro své debaty a majitelé podniků vycházeli 
nepříliš movitým umělcům vstříc: mohli zabírat 
stůl po celý večer za jednotnou cenu a  pokud 

MartiNoviny
Nejbližší přátelé 
Bohuslava Martinů: 
Jan Zrzavý

neměli dost peněz, leckdy majitelům platili svý-
mi uměleckými pracemi. Tak se v některých ka-
várnách vytvořily improvizované galerie soudo-
bých uměleckých děl. 

Nenapodobitelná atmosféra meziválečné Pa-
říže uhranula i Zrzavého a Martinů. Oba umělci 
lačnící po avantgardě, si v  plodných debatách 
o umění brzy dobře porozuměli a strávili spolu 
spoustu času. Zrzavý byl vizuálně přímým proti-
kladem Bohuslava Martinů: byl malého podsa-
ditého vzrůstu, tvář měl celoživotně zarostlou 
plnovousem. Na určitou dobu se z obou umělců 
stali i  sousedé. Bylo to na začátku roku 1933, 
kdy bydleli společně v pařížské čtvrti Plaisance. 
V  prostoru nezastavěného prostranství mezi 
činžovními domy vyrostla umělecká kolonie 
v  podobě romantických dřevěných domků se 
zahrádkami. Zrzavý byl pro manžele Martinů 
vzorem: Charlotte vzpomínala, jak si malíř okolí 
domku úhledně upravil a  zasadil řadu růží, je-
jichž vůně se linula všude kolem. Zvláštností je, 
že přes důvěrné přátelství a sousedské soužití si 
oba umělci celoživotně vykali. 

Martinů se se Zrzavým setkával i  v  Česko-
slovensku. Malíř měl v Praze k dispozici ateliér, 
v němž jej skladatel při cestách z Francie domů 
do Poličky navštěvoval. Rokem 1939 se však je-
jich cesty navždy rozdělily. Na rozdíl od Martinů 
se Zrzavý rozhodl pro život v  Československu. 
I  když byl všeobecně uznávaný umělec, nacis-
ty byl označen za představitele zvrhlého umění 
a dostal zákaz vystavovat. Obdobně tomu bylo 
i  po změně režimu: pro poválečný komunistic-
ký režim byla jeho tvorba nepřijatelná jako málo 
realistická a neodpovídající socialistickým potře-
bám. Zrzavý žil a  tvořil většinu času v ústraní. 

Postupně si ale svou pozici a  uznání vydobyl 
zpět. V 50. a zejména 60. letech vyšla řada knih 
s jeho ilustracemi, vzniklo přes dvacet scénogra-
fi í pro operu pražského Národního divadla (úzce 
spolupracoval zejména s režisérem Ferdinandem 
Pujmanem), dále tvořil i příležitostně vystavoval. 
Největší uznání přišlo v roce 1966, kdy byl jme-
nován národním umělcem.

Bohuslava Martinů přežil Jan Zrzavý o 18 let. 
Od počátku druhé světové války se již nikdy 
nesetkali, zůstali jen v písemném kontaktu. Na 
sklonku života se malíř opakovaně setkal s vdo-
vou po skladateli paní Charlotte při příležitosti 
jejích návštěv Prahy v  souvislosti se vznikem 
Nadace Bohuslava Martinů (1975) a Společnosti 
B. Martinů (1977). Té se jak paní Charlotte, tak 
Jan Zrzavý stali čestnými členy.

Monika Holá, muzikoložka CBM

Porucha autistického spektra – svépomocná 
skupina
20. 5. (čtvrtek) 16.00–18.00 hod.
Zveme rodiče dětí s  PAS k  nám do centra na 
pravidelné setkávání, sdílení zkušeností a  rad. 
Tato tzv. svépomocná skupina se schází jednou 
měsíčně (každý třetí čtvrtek v měsíci). 
Cesta ke zdravé rodině – zdravé vaření
26. 5. (středa) 9.00–12.00 hod.
Voňavé dopoledne v MaTami s Danielou Vykypě-
lovou. Probereme zdravé potraviny a připravíme 
si chutný oběd – aktuální informace a téma va-
ření sledujte na FB a webu. 
Přihlašujte se na přihlasse@matami.cz.
Cena: dle rozpočtených potravin.
Tvořivý večer pro ženy – arteterapeutický večer
27. 5. (čtvrtek) 18.00–20.00 hod.
Pomocí různých výtvarných technik zažijete za-
jímavý večer a možná se o sobě dozvíte i něco 
nového. 
Přihlašujte se na prihlasse@matami.cz. 
Povede: Mgr. Jitka Macenauerová, učitelka arte-
terapie
Cena: 140 Kč

Aktivity projektu Čas pro rodinu jsou podpořeny 
z  dotačního programu Rodina a  ochrana práv 
dětí MPSV a dále PK, Městem Polička a CBM.
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ZŠ MASARYKOVA
Ponožkový den aneb Světový den Downova syn-

dromu – 9. A se zapojila 21. března 2021
Samo vonící ponožky
Už jste někdy slyšeli o  samo vonících ponožkách? 

Ne? Já nejdřív také ne, ale pojďme si společně povyp-
rávět můj příběh. 

Moji rodiče jsou a vždycky byli strašně mírumilovní 
lidé. Nebudu lhát, ale občas už mi to leze krkem. Pořád 
dělají dobré skutky a myslí na ostatní, ale na sebe úpl-
ně zapomínají. Včera dokonce přišli s tím, že o víkendu 
jdeme na charitativní akci pro lidi s Downovým syn-
dromem. Moje nadšení nebylo znatelné, ale kdybych 
odmítla, rodiče by byli zklamaní. 

Nastal den D a náš odjezd se blížil, ani jsem nevě-
děla, kde to vlastně je. Cesta trvala asi 15-20 minut 
a byli jsme na místě. Byla tam spousta lidí, což jsem 
opravdu nečekala. Nejdříve nás čekala jakási přednáš-
ka o Downově syndromu. Kupodivu to bylo docela za-
jímavé a dozvěděla jsem se spoustu nových věcí. Po 
přednášce jsme měli možnost setkat se s lidmi, kteří 
tento syndrom mají. 

Nakonec bylo možné na tyto lidi přispět zakoupe-
ním nějakého předmětu. Zajímalo mě, jaké předmě-
ty si můžeme koupit, tak jsem to šla prozkoumat. 
Byla tam spousta magnetek, náramků, gumiček, 
ale také ponožek. Všechny ponožky byly strakaté 
a barevné, já ráda nosím jednobarevné, takže jsem 
nad nimi mávla rukou. Když přišla paní, která tyto 
předměty prodávala, vytáhla z  krabice ještě jedny 
ponožky. Tyhle byly nejbarevnější a  nejšílenější ze 
všech. Paní mi je nabídla, ale já hned odmítla. Dívaly 
jsme se chvíli na sebe – jako by mi chtěla něco říct 
tak, aby to nikdo neslyšel. Potom mi paní pošeptala, 
že tyhle ponožky jsou výjimečné, a nejen takové ba-
revné. V hlavě mi pořád běhaly myšlenky. Nakonec 
mi to nedalo a  ponožky jsem koupila. Rodiče byli 
samozřejmě šťastní, že jsem udělala dobrý skutek, 
to ale nevěděli, co je to za ponožky. Já v  té době 
ale také ne. 

Doma jsem si o nich zkoušela hledat informace na 
internetu, ale nic jsem nenašla. Jenom to, že jsou něco 
jako symbol pro den Downova syndromu. Ty ponožky 
se mi nelíbily, ale krásně voněly. Myslela jsem, že je to 
tím, že jsou nové. Nosila jsem je jenom doma. Po jed-
nom dni byly stále čisté a voněly, tak jsem si je nechala 
i na další den. Druhý den to bylo stejné. Třetí den už 
jsem je dala vyprat, i  přesto stále voněly. Po vyprá-
ní voněly pořád stejně. Přišlo mi to zvláštní, myslela 
jsem, že se z nich ta předchozí vůně smyje. 

Ještě i po více než deseti vypráních byla vůně stále 
výrazná.

Začalo mi docházet, že ponožky opravdu nejsou 
obyčejné a paní prodavačka mě netahala za nos. Za-
čala jsem říkat, že jsou jednoduše samo vonící. I přes 
jejich vzhled jsem se do nich zamilovala. Od té doby 
si je beru na sebe, hlavně 21. března každý rok, abych 
projevila respekt k lidem s tímto syndromem. 

Karolína Báčová, 
9. A Masarykova základní škola Polička

Unijní vaření
Dubnové společné vaření jsme věnovali evropsko-

-unijní kuchyni. Nejprve jsme si našli recepty, nakoupili 

suroviny a spojili příjemné s užitečným. Připravili jsme 
si oběd nejen pro sebe, ale i pro naše rodiny. Už od 
začátku jsme si řekli, že nebudeme všichni vařit podle 
jednoho receptu. A tak se nám sešla široká škála vý-
borných obědových menu a moučníků. 

Ochutnali jsme portugalskou polévku caldo verde, 
maďarský guláš, maltskou zapečenou rýži, italské 
špagety, chilli con carne, lasagne, pizzu, španělské 
churros, paellu s chorizem a sladké tečky nakonec – 
francouzskou palačinku, dunajské řezy, fondant, ital-
ské tiramisu, čokoládový cheesecake a  panna cottu 
s malinovou omáčkou. 

Tedy ochutnali… virtuálně, ale chutě byly bravurní. 
Povedly se nám i fotky jídel.                                 9. A 

Přemyslovci a Lucemburkové
Když jsme se vloni ve třetí třídě učili o Poličce a je-

jím okolí, zřídili jsme si „Cestovní kancelář Sluníčko“. 
Chodili jsme na výlety po okolí našeho domova, na-
vštívili jsme hrad Svojanov, Lucký vrch a  v  Telecím 
Lukasovu lípu. Malovali jsme obrázky a  vše naučené 
jsme předvedli svým spolužákům z ročníku a rodičům. 

Též jsme uspořádali výstavu v  městské knihovně. 
V prvním pololetí letošního školního roku se naše tří-
da IV. B opět přeměnila v cestovní kancelář. Stali jsme 
se průvodci a navzájem si představili kraje a některá 

pohoří naší země, ke kterým jsme vytvořili pěkné pla-
káty. Projekt jsme dokončovali už v  distanční výuce, 
ale zvládli jsme to.

 „Kdo byl kdo v českých dějinách?“ Tak se jmenu-
je náš další vlastivědný projekt. Každý žák naší třídy 
si vybral zajímavou postavu z  českých dějin, má za 
úkol ostatním představit sebe a dobu, ve které žil. Už 
nás online navštívil dobově ustrojený Cyril a Metoděj, 
sv. Václav s  matkou Drahomírou a  babičkou Ludmi-
lou. Svoje věštecké dovednosti nám předvedla Libu-
še. S napětím očekáváme zakladatele našeho města 
Přemysla Otakara II. a postavy z dalších panovnických 
rodů. 

Přemyslovci, Lucemburkové a spol. ze IV.B 

DNY V „DISTANČCE“
Můj den
Každé ráno v sedm vstávám,
dobrou snídani si dávám.
Spěchám zapnout PC,
není to jak kdysi.
Máváme si z displeje,
každý se rád usměje.
Paní učitelka je moc milá,
dost nás toho naučila.
Podívám se na classroomy,
tam se pozná, zda vše umím.
A pak rychle ven,
užít si hezký den.

Kristýnka Lašková 4.C 

Milí čtenáři, 
v  polovině dubna bylo naší velikou radostí, že se 

naše škola opět rozezněla. Konečně skončilo to zlo-
věstné ticho – hudba a  dětské hlasy znovu vibrují 
zdmi naší budovy a my, učitelé, si užíváme rozzářené 
oči našich mladých hudebníků – ta energie je prostě 
nepopsatelná a žádný počítač, aplikace ani sebekvalit-
nější kamera to nadšení z osobního setkání a „normál-
ní“ práce nemůže přenést...

Ano, stýská se nám v  ostatních oborech a  tak 
v  souladu se všemi opatřeními se snažíme alespoň 
formou konzultací v řádu jednotlivců navázat postup-
ně kontakt také ve výuce našich malých tanečníků, 
herců i  výtvarníků… A  právě žáci výtvarného oboru 
svojí tvorbou vyzdobili naše krásné město. Všimli jste 
si? Zcela netradičně jsme vás nepozvali na obvyklou 
výstavu v Centru Bohuslava Martinů. V letošním roce 
vyšli naši žáci se svými díly do ulic a obsadili celkem 
sedm plakátovacích ploch společnosti T.E.S., které 
nám byly zapůjčeny s laskavým svolením vedení spo-
lečnosti. Tímto ještě jednou děkujeme za všechny žáky 

Jarní ZUŠ znovu ožívá
a pedagogy výtvarného oboru, že naše ojedinělá idea 
mohla být díky pochopení a podpoře zrealizována. Za 
podporu tohoto projektu děkujeme také vedení Města 
Polička a vedení Tylova domu. 

Další ukázku z tvorby výtvarníků naleznete v pro-
storách výloh restaurace THT. Za možnost této ex-
pozice děkujeme vedení THT, spol. s.r.o. a  jsme za 
tuto spolupráci taktéž moc vděčni. Dílka zde pro vás 
budeme postupně obměňovat, tak sledujte – máte se 
určitě nač těšit. Doufáme, milí spoluobčané, že si uží-
váte okrášlené město spolu s  námi, a  abychom vás 
nenechali nečinné, slibujeme, že v brzké době se mů-
žete těšit na práce absolventů výtvarného oboru a to 
přímo na poličském náměstí. Bližší informace sledujte, 
prosím, na www.zusbmpolicka.cz. 

Činnost žáků ostatních oborů můžete prozatím 
sledovat na youtube kanále naší školy a protože jsme 
optimisté, pevně věříme, že již brzy vás opět přivítáme 
na některém z našich koncertů osobně.

MgA. Gabriela VraspírováVorbová,
ředitelka školy

Na konci března uveřejnila Akademie věd ČR výzvu 
na sociálních sítích „Pozvěte si vědce do výuky“. Aktivita 
vyvolala nečekaně velký zájem jak u pedagogů střed-
ních škol, tak u expertů z Akademie věd ČR. Doposud se 
jim podařilo zpestřit online výuku ve stovkách škol po 
celé republice a Gymnázium Polička bylo jednou z nich. 

U  nás jsme mohli, alespoň ve virtuálním prostře-
dí, přivítat lingvistku Mgr. Lucii Jílkovou, Ph.D., která 
přednášela o  fonetice, současné mluvené češtině 
a o českém jazyku v médiích. Kromě toho nám přiblíži-

Vědci na g ymnáziu
la náplň práce v Ústavu pro jazyk český AV ČR a jeho 
roli v našem životě. Na závěr přednášky nám poradila, 
jak zlepšit naše jazykové a rétorické dovednosti. 

Ačkoliv přednáška bohužel nevzbudila u  studentů 
gymnázia pouze pozitivní ohlasy, považujeme mož-
nost zapojení vědců do výuky za obohacující. Odborní-
ci dávají studentům příležitost zeptat se na vše, co je 
zajímá, motivují je k dalšímu studijnímu úsilí, a hlavně 
narušují rutinu běžné online výuky. 

Martina Blandová, Klára Pallová
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Dne 19. května 2021 
uplyne čtvrtý rok ode 
dne, kdy se náš milova-
ný, manžel, tatínek, dě-
deček a  pradědeček pan 
MUDr. Jiří Beitl vydal na 
svou pouť do nekonečna. 
S láskou na něj vzpomíná-
me. Věnujte mu, prosím, 
tichou vzpomínku.
Beitlovi a Dürrerovi

Čas neléčí bolest a  rány, 
pouze nás učí žít bez toho, 
koho jsme milovali. Dne 
14. května 2021 uplyne 
5 let, kdy nás nečekaně 
opustil milovaný manžel, 
tatínek, syn, bratr, pan Lu-
boš Čípa. S láskou vzpomí-
nají manželka, děti, rodiče 
a sestra s rodinou.

Dne 12. května uply-
ne smutné 30. výročí, 
kdy nás navždy opustila 
naše milovaná manžel-
ka, maminka, babička 
a  prababička paní Jaro-
slava Hubinková. S láskou 
a smutkem vzpomíná za-
rmoucená rodina. 

Stále vzpomínáme na 
manžela, tatínka a  dě-
dečka Oldřicha Novot-
ného, který by dne 12. 
května oslavil 100 let od 
svého narození. S  láskou 
vzpomíná manželka Věra 
a dcera s rodinou.

Dne 15. května 2021 uply-
ne smutných deset let ode 
dne, kdy nás navždy opus-
tila naše milovaná mamin-
ka, babička a prababička, 
paní Zdeňka Tomanová. 
Kdo jste ji znali a měli rádi, 
věnujte jí tichou vzpomín-
ku. S  láskou vzpomínají 
syn a dcera s rodinami.

VZPOMÍNÁME
Přemýšlíte, kam byste se o víkendu vypra-

vili tentokrát? Máme pro vás tip, který je na 
blízkém a  známém místě – a  přece o  něm 
většina Poličáků nikdy neslyšela. Řeč je o Vo-
dárenském lese a  přilehlém parku s  cyklo-
stezkou, které vás spolehlivě zabaví, ať už 
samotné nebo s  rodinou, minimálně na dvě 
hodiny. Mapu můžete zahodit, tento skrytý 
poklad se totiž skrývá v  sousedních Svita-
vách.

Přes bažiny ve Vodárenském lese…
Vodárenský les leží po pravé straně při pří-

jezdu do Svitav z Poličky. Cesta k němu vede 
za svitavským stadionem, ulicí U Kojeneckého 
ústavu. Les sousedí s  tzv. Parkem Patriotů, 
což je další část vycházky, na niž přijde řada 
později. 

Samotný Vodárenský les pamatuje již sto 
let. Zdejší prameny zásobovaly po dlouhou 
dobu celé město pitnou vodou, proto byl do 
těchto končin vstup zakázán. Příroda se zde 
po celou dobu mohla volně formovat, téměř 
nedotknuta lidskou činností, a to až do doby, 
než o svůj pitný pramen Svitavy přišly. Místo 
se tak po dlouhé době zpřístupnilo veřejnos-
ti v podobě pralesa, který se na podmáčené 
a bažinaté půdě vytvořil. 

Informační tabule podél cest poučují ná-
vštěvníky o životě zdejších živočichů a rostlin 
a  o  systému vyvěrání a  odtoku vody v  této 
lokalitě. Na své si přijdou i děti, které na nauč-
né stezce objeví vyřezbovaný telefon – ucho 
a  ústa spojená podzemním potrubím, stopy 
zvířat, herní tabule a dokonce i vodníka. Po-
kud nejste fandy těchto interaktivních insta-
lací, postačí vám sama příroda, která je i přes 
nuceně pokácené stromy napadené kůrovcem 
stále fascinující. Minulý podzim jsem měla 
štěstí zde zahlédnout užovku obojkovou. Po-
kud se na vás usměje štěstí, dost možná také 
vy uvidíte některého ze stálých nájemníků 
lesa. Celou naučnou stezku propojují dřevěné 
chodníky a šotolinové cesty s mosty a lávkami 
nad bažinami. Když se člověk povznese nad 
otisky teenagerské nezodpovědné činnosti, 
jedná se o  jeden ze skvostů naší domoviny. 
A nebudou-li vás bolet nohy, pokračujte z lesa 
dále, do prosluněné krajiny sousedící s  jeho 
těsným okrajem.

TIP NA VÝLET: Vodárenský les
… až k dřevěnému koni 
Z  Vodárenského lesa se můžete vydat do 

vedlejší rekreační oblasti známé jako Park 
Patriotů. Tento park je citlivě zasazen jako 
přechodová zóna mezi obytnou částí Svitav 
a volnou přírodou. Od roku 2012 fungoval jako 
projekt, kdy si obyvatelé Svitav mohli v nově 
vznikajícím parku zakoupit a  vysadit strom 
nebo keř, čímž se prostředí parku postupně 
diverzifi kovalo. Poměrně netradičním je i gri-
lovací koutek, kde si můžete vypůjčit veške-
ré barbecue vybavení a  opékat váš oblíbený 
pokrm na čerstvém vzduchu i tehdy, nemáte-
li vlastní zahradu. Park tvoří travnatý terén 
s  nejvyšším bodem ve městě, totiž kopcem 
Patriotů, který je vysoký 453 m. n. m. Pečlivě 
modelované kopečky lemují cyklostezky, které 
jsou perfektním zázemím pro chodce, běžce, 
cyklisty, koloběžkaře, bruslaře, pejskaře apod. 
Spojujícími elementy jsou dřevěné sochy a in-
stalace, které potěší oko dospělého i dětského 
pozorovatele. 

Závěrem lze pouze dodat, že pokud vás láká 
časově i  vzdáleností nenáročný výlet, který 
osvěží smysly přírodou i městem zároveň, jsou 
v tomto ohledu Svitavy tou správnou volbou!

Michaela Mužíková

Turisté
Koronavirová situace v naší republice sice ustupuje, ale 

v  současné době nelze zatím předpokládat vývoj. Proto 
nezveřejňujeme akce na květen. Pokud se situace uvolní 
brzy, začneme naše akce zveřejňovat v informační skříňce 
a na webové stránce našeho odboru. Předpokládáme, že 
se začnou pořádat středeční vycházky.

Bližší údaje o našich akcích najdete v informační skříň-
ce KČT na budově hostince „U  Mrštíků“ v  Tyršově ulici 
nebo na internetu  www.policka.cz/kct 

HAna Kun áková - ALOUNICTVÍ

tel: 724 835 636
www.hacal.cz

Husova 71, Poli ka

Renovace a opravy 
k esel, židlí i sedacích souprav 

Zpracování nabídky ZDARMA

Prodej retro k esel a židlí 
po celkové renovaci
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Po letošních bílých, mrazivých Velikonocích se již všich-
ni jistě těšíme na květen, měsíc s  příslibem budoucího 
léta. Z  historie ale víme, že v  květnu nebylo vždy jarní 
příjemné počasí, často ještě o sobě dala vědět zima, jak 
o tom ve svých Pamětech píše poličský měšťan Petr Ne-
děle: „Roku 1829 byla zejma velká a setí se zdrželo tak, 
že hrachy, ovsy, i  ječmeny a pšenice lidi sili za 27. máje, 
nebo deště pořád byly a lidi pro mokro nikde dělat nemoh-
li a ten rok byl na sklizeň bídnej.“ 

Stávalo se také, že již vzrostlé obilí pokryl čerstvý sníh, 
jak se tomu stalo 17. května 1662. V pamětních knihách 
poličských můžeme k  tomuto dni najít zápis: „Ve středu 
před Božím vstoupením roku 1662 byl velký mráz, druhého 
dne spadlo sněhu po kolena, velká tím učiněná škoda na 
žitech, byla již vymetána. Lidé u města místy sníh provazy 
strhovali, ale velmi málo po tom namlátili. Kdo sníh nechali, 
vymlátili poměrně více, ale celkem vzato přece jen málo.“ 

Nejen sníh, ale i krupobití v čase jara občas sužovalo 
místní hospodáře. Dne 5. května 1882 se na Bukovině 
u  Borové strhlo o  třetí hodině odpolední silné krupobi-
tí, při kterém se za silného severozápadního větru a  jen 
slabého deště sypaly kroupy o velikosti 8-10 centimetrů 
a  váze kolem 55 gramů a  způsobily tím velké škody na 
staveních a stromech a došlo i ke zranění lidí a dobytka. 
Dosti často při těchto bouřích docházelo k zásahu budov 
bleskem a následným požárům, ale někdy blesk uhodil do 
sloupu nebo do země, jak se stalo 14. května 1884 okolo 
páté hodiny odpoledne, kdy se nad Poličkou strhla bouřka 
s krupobitím, během níž udeřil blesk do telegrafního slou-
pu na Horním předměstí a na svahu za městským rybní-
kem (dnešní nábřeží Svobody) uhodil blesk mezi stodolami 
do svahu, který zůstal následkem zásahu hluboko rozrý-
pán. Město samé nebylo kroupami poničeno, větší škody 
napáchaly kroupy na polích směrem k Modřeci. 

Po deštích a bouřkách, stejně pak z tajícího sněhu bylo 
v poličských ulicích mnoho bláta, což znesnadňovalo po-
hyb chodců i povozů. Pro zlepšení stavu městských ulic 
a čistoty ve městě uzavřela městská rada 2. května 1727 
smlouvu s Jiříkem Slepičkou, dlaždičem z Hradce Králové, 
aby vydláždil město. Byla domluvena sazba 10 krejcarů za 
čtvereční sáh dlažby (asi 3,6 m ) a na základě této smlou-
vy začal Jiřík dláždit nejdříve Kamenskou (dnes Riegrovu) 
ulici, potom náměstí, ulici Starohradskou (dnes Šaff ova) 
a další plochy dle potřeby. Za vykonanou práci obdržel po 
vyměření hotového díla 105 zlatých a 45 krejcarů.

Častým jevem byly tehdy i  požáry domů ve městě, 
mnohdy i celých ulic. Požáry ale nevznikaly jen po zásahu 
bleskem, velmi často byla na vině lidská neopatrnost nebo 
stav komínů, či odletující jiskry a  vzhledem k  tomu, že 
většina domů byla do poloviny 19. století kryta šindelem, 
oheň se rychle šířil. Během své existence zažila Polička 
mnoho větších i  menších požárů, vždy si ale obyvatelé 
znovu postavili své domy a doufali, že k dalšímu ohni již 
nedojde. Nebylo tomu vždy podle jejich přání, jak napo-
vídá příběh měšťana Karla Hájka, který na dvoře svého 
domu čp. 107 v Novohradské (do konce 18. stol. Staro-
hradské, dnes Šaff ově) ulici postavil a provozoval kolotoč. 
V  dubnu 1822 při požáru ulice o  kolotoč přišel, ale již 
2. května 1825 zažádal o povolení a začal stavět kolotoč 

Květen v historii Poličky:
požáry a 200 g mouky na den

nový. Povolení ke stavbě navzdory protestům sousedů 
24. května 1825 získal a tak kolotoč nákladem 201 zlatých 
a  45 krejcarů postavil k  potěšení místní mládeže, která 
se na kolotoči každou neděli vozila – při požáru města 
10.  7. 1845 o  kolotoč opět přišel a  další již nepostavil. 
Oheň se nevyhýbal ani hradu Svojanovu, poprvé hrad 
vyhořel v roce 1569, druhý největší požár zachvátil hrad 
3. května 1842. Oheň, který vzešel z  místní radnice 
v městysu, se vlivem silného větru rozšířil na okolní chalu-
py a zanedlouho vzplanul i hrad, kde vyhořel palác, továr-
na na tuhové výrobky i Příhrádek, ušetřeny zůstaly pouze 
hospodářské budovy. Ve Svojanově samém bylo ohněm 
zničeno 18 stavení a šest lidí přišlo o život.

Navzdory ohni a živelným pohromám se i Polička při-
způsobovala technickému pokroku a  rytmu doby, zlep-
šovalo se spojení s  okolními městy a  se světem vůbec. 
Před postavením železnice obstarávala spojení se světem 
hlavně pošta a telegraf, zvláště pak po té, co byl telegraf 
zpřístupněn veřejnosti. Poštovní spojení obstarávali pěší 
a jízdní posli, později se zvětšujícím se počtem zásilek za-
jišťovaly spojení poštovní vozy. Tak začal mezi Poličkou 
a Litomyšlí ode dne 1. května 1884 jezdit poštovní vůz, 
který odjížděl z Poličky denně v 9 hodin a do Poličky se 
vracel odpoledne v 5 hodin 45 minut. V Borové byla při 
železniční stanici zřízena 1. května 1899 nová telegrafní 
stanice pro všeobecnou dopravu telegramů.

Počátkem 20. století, hlavně pak po ukončení první 
světové války došlo ke značnému rozvoji automobilové 
dopravy a vznikaly autobusové linky mezi okolními městy. 
Dne 1. května 1924 byla zahájena autobusová doprava 
na lince Jimramov – Polička přes Borovnici, kde autobus 
jezdil dvakrát denně a jednou denně jel autobus na lince 
Jimramov – Nové Město na Moravě. Ve stejný den o rok 
později bylo autobusové spojení z Litomyšle přes Poličku 
do Bystrého prodlouženo přes Svojanov do Brněnce.

Již před první světovou válkou bylo založeno Družstvo 
pro postavení divadla a začalo se s pořádáním sbírek na 
jeho výstavbu. Původně se počítalo s výstavbou městské-
ho divadla v lokalitě zvané „V olšinkách“, v místě dnešního 
parku mezi zastávkou Na mostě a městskými hradbami, 
ale pro přílišnou vlhkost této lokality byla vybrána parcela 
na Dolním předměstí po bývalém Kašparidesovu mandlu 
a barvírně, jež byla od požáru v roce 1919 nevyužitá. Ke 
slavnostnímu zahájení výstavby divadla došlo po skončení 
první světové války. Dne 8. května 1921 byly slavnostně 
zahájeny práce na staveništi nového divadla v Poličce. Pra-
covníci se s hudbou a povozy odebrali od nádraží městem 
na staveniště, na křižovatkách ulic vybízel B. Pražan ob-
čany, aby přispěli svou hřivnou na stavbu nového divadla, 
které město nevyhnutelně potřebuje, na staveništi pak 
promluvil předseda Družstva pro postavení divadla An-
tonín Slezák kratší řeč, v níž objasnil, co chce Družstvo 
vybudovat a  jaké pohnutky ho k  tomu vedou a  vybízel 
shromážděné občany ke společné práci, která slouží ke cti 
a okrase města a umění. Do té doby bylo divadlo v budo-
vě chlapecké školy od jejího založení v  roce 1841 až do 
dostavění a otevření divadla v roce 1929. K založení školy 
vedl trvale neuspokojivý stav školy, kdy z kapacitních dů-
vodů byly učebny rozptýleny v několika domech ve městě 

a žáků bylo tolik, že se jich část musela v docházce střídat. 
Chlapecká škola byla zřízena místo bývalé solnice v budo-
vě dnešního muzea na základě usnesení poličské městské 
rady a po schválení biskupskou konzistoří, slavnostně byla 
otevřena a vysvěcena v roce 1841.  

První světová válka těžce dolehla i na obyvatele Polič-
ky. Mimo citelný nedostatek potravin a spotřebního zboží 
docházelo i ke snižování přídělů mouky, když dle nařízení 
úřadu pro výživu lidu platily od 15. května 1917 sníže-
né příděly mouky na osobu a den, a to: pro zemědělské 
samozásobitele se kvóta snížila z 300 gramů na 250 g, 
pro osoby v zemědělství těžce pracující byla dávka snížena 
z  366 g  na 300 g, pro ostatní obyvatele platil původní 
příděl 200 g na osobu a den, pro těžce pracující 300 g. 
Nařízení však obsahovalo dodatek, dle kterého bylo mož-
né dávky pro obyvatele upravovat dle stavu zásob mly-
nářských výrobků. Tomu předcházelo ministerské nařízení 
z 19. května 1915, kterým byl v Poličce omezen prodej 
veškerého masa s výjimkou vnitřností a uzenářského zbo-
ží. Omezení se vztahovalo na středu a pátek, kdy podávání 
masových jídel bylo omezeno i v hostincích. 

Zároveň docházelo i  k  rekvírování barevných kovů pro 
válečné účely, a tak 7. května 1917 začaly přípravy k sejmu-
tí měděného plechu z věží kostela sv. Jakuba v Poličce. Hlav-
ní věž byla pokryta plechem v roce 1860 za 4 625 zlatých 
a sanktusová věžička za 838 zlatých, práci provedl místní 
klempíř Václav Klimeš. Rekvizice dolehly i na okolní obce, 
např. v Sádku byl v září 1916 zabaven školní zvonec z roku 
1881 a o měsíc později také měděný svod hromosvodu.

V poválečném nadšení a radosti z ustavení samostat-
ného československého státu se občané města a okolních 
českých obcí pustili do budování a obnovy infrastruktury. 
Za městem byla vybudována nová muniční továrna, která 
poskytla řadu nových pracovních míst, ve městě samém 
byly postaveny nové budovy, jak obytné, tak sídla úřadů, 
např. spořitelna, okresní úřad, dětský domov, Masarykovy 
školy, bytové družstvo Svépomoc a další. Po dvaceti le-
tech samostatnosti však došlo k událostem, které vedly 
nejdříve k zabrání pohraničí a také části města a vyústily 
ve vytvoření protektorátu a následně ve druhou světovou 
válku, jejíž konec si v květnových dnech připomínáme. 

Je jistě přáním nás všech, aby k  podobným dalším 
událostem již nedocházelo a  abychom i  přes neklidnou 
současnost a  z  ní vyplývající problémy předávali město 
z generace na generaci v co nejlepším stavu pro spokojený 
život našich potomků.

Pavel Vlk
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KAM DNES?

  Služba je poskytována na pracovišti:

seniorům
osobám se zdravotním postižením

Svazek obcí AZASS, Palackého nám. 160, 
572 01 Polička, IČO: 68208146
Pobytové služby AZASS
domovy@azass.cz,�www.azass.cz

Domov pro seniory v
Bystrém
Nad Kašpárkem 496, 
569 92 Bystré

Kapacita:�11 uživatelů

 +420 739 024 421, socialni.os@azass.cz

v

Sociální služba je poskytována nepřetržitě, po dobu 1
týdne až tří měsíců, s možností prodloužení, a to za
úhradu dle platného ceníku.

Odlehčovací služba AZASS

Informace pro zájemce o službu získáte zde:

Službu poskytujeme:

04. 05. 13:30–15:30 Šikovné ručičky DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
05. 05. 14:00 Trénování paměti DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
10. 05. 16:00–18:00 Logopedický seminář MaTami MaTami
11. 05. 2021 13:30 Šikovné ručičky DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
12. 05. 14:00 Literární setkání DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
12. 05. 16:00–18:00 Odpoledne s koučkou Renatou Křivou MaTami MaTami
13. 05. 10:30–11:30 Ekonomická poradna MaTami MaTami
14. 05. 16:00–18:00 Poradna psychomotorického vývoje MaTami MaTami
18. 05. 13:30 Šikovné ručičky DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
18. 05. 15:00–17:00 Povídání o dospívání MaTami MaTami
19. 05. 14:00 Trénování paměti DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
19. 05. 15:30–17:00 Potravinové alergie MaTami MaTami
20. 05. 16:00–18:00 Porucha autistického spektra MaTami MaTami
24. 05. 16:00–18:00 Logopedický seminář MaTami MaTami
26. 05. 14:00 Besídka ke dni matek DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
26. 05. 15:00–17:00 Speciálně-pedagogická poradna MaTami MaTami
27. 05. 18:00–20:00 Tvořivý večer pro ženy MaTami MaTami


